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ONA, tribuna oberta
El mes que ve ONA farà el seu cinquè aniversari, amb cinquanta números publicats,

la qual cosa fa que la seva col·lecció suposi avui per avui un dels reculls d'opinió més
complets i plurals de la premsa mallorquina. Ens sentim molt orgullosos d’aquest fet
i de l'acceptació dispensada pels nostres lectors durant tot aquest temps.

Ara, però, s'acosta una nova època. Després de l'estiu, ONA remodelarà part de les
seves pàgines, encara que això no significarà deixar de ser un "quadern de debat", tal
com l'hem entès des del primer moment. Prova del que deim és que pensam obrir la
revista a opinions no programades per nosaltres: volem crear una tribuna oberta, a la
qual hi tenguin accés tots els lectors.

Esperam els vostres escrits: des d'ara mateix els podeu adreçar a ONA, a l'adre-
ça postal, al fax o al correu electrònic que apareixen a aquesta mateixa pàgina.
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£1 règim físcal i la ínsularítat

El projecte de règim fiscal i econòmic especial per a les Illes Balears
va ser pres en consideració pel Congrés de Diputats amb l'únic vot en
contra del grup socialista i amb l'abstenció de Coalició Canària. Es
un fet històric que sens dubte haurà de tenir una gran transcendència
per al futur de la nostra comunitat. És lògic, per tant, que se n'hagi
parlat molt d'aquesta qüestió. I més que se'n parlarà en els pròxims
mesos quan comenci la discussió sobre el contingut i es conegui fins
a quin punt és capaç d'entendre Madrid que el tractament diferencial
és útil perquè les Illes iniciïn un nou període de la seva història.

En aquest sentit són molts els que creuen que el projecte serà molt
retallat abans de convertir-se en llei. Fins i tot, aquesta és una proba-
bilitat que reconeix el mateix president Matas, que n'és un dels prin-
cipals impulsors, si bé diu que al capdavall és més important l'exis-
tència d'una llei, perquè suposa el reconeixement a la diferència, que
no l'abast que pugui arribar a assolir. Potser sigui una exageració, en
un tema sobre el qual s'ha fet molta demagògia, però cal acceptar que
el president té raó o, si més no, una part de la raó. Al cap i a la fi el
règim, que no només és fiscal sinó que sobretot ha de ser econòmic i
social, respon al desig, o per ser més exactes, a la necessitat, d'introduir
canvis profunds en el model de desenvolupament de la nostra comu-
nitat autònoma. En conseqüència allò que realment ens importa ha de
ser l'objectiu i no l'instrument per arribar-hi.

Al capdavall seria possible arribar a aquest objectiu sense el règim,
encara que la seva aprovació ha de facilitar la solució per a alguns
dels dilemes que l'economia balear té plantejats en aquests moments,
entre els quals fer front a la forta pressió que de bell nou hi ha sobre
el model econòmic. Tothom reconeix que s'ha arribat al sostre, fins i
tot ho vàrem poder llegir recentment al prestigiós "Financial Times".
El diari econòmic britànic va fer conèixer les meravelles del desenvo-

lupament balear, però alertà sobre els excessos. La certesa que s'han
sobrepassat els límits no impedirà tesar encara més la situació, és a
dir, augmentar l'oferta turística de temporada alta si els excedents
empresarials no hi troben cap altra alternativa. Això, o se n'aniraíi a
fora. I aquesta és una realitat contra la qual cal lluitar tant si és amb el
règim com si és sense. Més ben dit: la no aprovació final del règim o
el fet que sigui buidat de contingut no és excusa per mantenir el mo-
del actual sense canvis.

En qualsevol cas el règim ha de servir de suport, d'instrument per
baratar de via, la qual cosa és incompatible amb la defensa de paradi-
sos fiscals, l'existència dels quals es fonamenta sempre en economies
absolutament especulatives com les que, justament, ens han omplert
les costes de ciment. Volem dir amb això que ha arribat l'hora de dei-
xar de banda les picabaralles partidistes per plantejar-se seriosament
què ha de ser el règim econòmic i fiscal en la seva redacció definitiva.
I en aquest sentit, allò que sembla molt clar és que el règim, per ser
útil, s'ha de dissenyar per reconduir el procés econòmic de les Illes,
per retallar les distàncies entres els diferents sectors productius i per.

en definitiva, poder donar alternatives més equilibrades a la situació
actual i potenciar, per exemple, el turisme d'hivern, incloure la con-
servació del paisatge en la producció agrícola i ramadera, introduir el
sector quaternari... etcètera, etcètera. És a dir; incentivar aquelles ac-
tivitats que han de fer que les nostres illes conservin a llarg termini
un potencial productiu semblant o superior a l'actual però sense els
seus costos mediambientals.

Sigui com sigui, una cosa també és absolutament clara: amb règim o
sense, el canvi de rumb de l'economia és inajornable. Per això, davant
la satisfacció del Govern per haver-se acceptat a tràmit s'ha d'insistir
que el règim tot sol és insuficient i fins i tot podria ser contrapro-
duent. És evident que no n'hi ha prou amb simples mesures fiscals.
Amb incentius o sense s'haurà de convèncer els inversors que, mal-
grat tot, les Illes Balears poden ser una societat on viure-hi valgui la
pena, la qual cosa exigeix, com a principal premissa, un projecte de
país que inclogui en primer lloc els principis de respecte a la seva
identitat i de solidaritat, qüestions aquestes que potser han quedat
significativament al marge del discurs del Govern balear i d'aquí la
manca d'entusiasme amb què la societat ha rebut el projecte.

En qualsevol cas el camí emprès ja no ha de tenir marxa enrere, de la
mateixa manera que s'ha de donar per bo el protagonisme del Govern
balear en la demanda que fan les illes europees perquè la reforma del
Tractat de Maastricht reconegui el fet diferencial insular. Potser aquesta
sigui una batalla perduda, com deien que ho era la del règim, però
l'intent de guanyar posicions pròpies cara a l'Europa de demà ni ha
passat desapercebut ni, sens dubte, serà inútil. És molt probable que
quan aquest editorial sigui publicat ja s'haurà reunit la cimera
d'Amsterdam on s'ha de reformar el Tractat. És igual: a Ciutadella, on
el Govern balear va reunir les illes europees, es va deixar ben clar que
el model de subvencions a territoris insulars que propugna Grècia
potser sigui acceptable per a aquelles illes, o per a Sicília o, fins i tot,
per a Còrsega, però no per a una societat com la balear que no vol
almoines sinó que les polítiques europees o estatals no serveixin per
accentuar els seus desequilibris interns sinó, tot el contrari, per fer-
los desaparèixer.
y

Es aquest un llarg procés, que no acabarà ni amb la votació del Con-
grés sobre el règim ni amb la cimera d'Amsterdam. L'objectiu conti-
nuarà essent el mateix, perquè al cap i a la fi no es tracta d'aconseguir
un tractament diferencial que constitueixi un privilegi sinó que aquest
tractament serveixi perquè les Illes Balears, com la resta d'illes, pu-
guin estructurar el seu futur d'acord amb la fragilitat i la limitació del
seu entorn territorial. Al capdavall, com hem reiterat al llarg d'aquest
editorial, si una cosa és segura és que les Balears podrien continuar
vivint sense el règim especial però no sense el projecte de país al qual
el règim, com qualsevol altre instrument de política fiscal i econòmi-
ca, s'ha de supeditar.



5

A la Conselleria de Turisme s'ha constituït una comissió per
redactar el Pla de desestacionalització, és a dir, el pla que ha
de proporcionar les eines per fer possible desestacionalitzar,
una paraula quasi impronunciable i que, a més a més, no

figura als diccionaris, però que a les Balears té un significat
molt concret: allargar la temporada per aprofitar les
infraestructures turístiques, obrir el hotels durant l'hivem i
crear llocs de feina estables. Quasi tothom hi coincideix: la
desestacionalització és una fita unànimement desitjada però
sobre la qual pengen moltes incerteses: ampliar la temporada
només serà possible si es junten esforços i es crea un producte
turístic diferent al de sol i platja, però per a això és necessari
sumar voluntats, quelcom difícil de convertir en realitat a una
terra com la nostra on l'individualisme i la insolidaritat han
estat la norma del comportament social dels darrers trenta
anys.
Però no queda més remei. Créixer durant la temporada alta
suposaria un suïcidi perquè incrementaria el consum dels
recursos naturals més enllà del que és admissible -una barrera
que ja fa temps s'ha sobrepassat- i implicaria, en conseqüència,
l'augment d'una oferta turística que és excessiva. En els darrers
anys hom confiava que la desestacionalització vendria a causa
d'un canvi de costums en els mercats emissors, principalment
l'alemany, que cerca -es diu- un turisme alternatiu a les
tradicionals vacances d'estiu. Això és veritat tal com constata

la compra de propietats, però el seu volum no és encara

suficient per poder parlar de desestacionalització, de manera
que aquesta continua essent un objectiu obert i discutible. I,
per tant, un somni que s'ha de concretar en estratègies.
El Pla de desestacionalització ha de marcar les pautes d'actua-
ció tant per al Govern i la resta d'institucions com per a la
iniciativa privada. La societat balear s'hi juga molt en aquesta
qüestió. S'han de mesurar els objectius, els recursos i, també,
els impactes que l'extensió de la temporada pot causar sobre
territoris culturals encara inexplorats. Els avanços en la Unió
Europea, el més significatiu dels quals serà l'euro, imposaran
un nou model turístic basat en incrementar la qualitat a preus
raonables i això vol dir una oferta complementària capaç de
mantenir-se activa gran part de l'any i no només uns mesos
com ara. Significa també moltes altres coses: els impactes
abans esmentats i, per això mateix, la constatació que cal una
política turística en harmonia amb la resta de sectors produc-
tius, tant els tradicionals com els tecnològicament més avan¬

çats.
Des de la seva aparició, ONA ha dedicat un número monogrà-
fic anual al turisme. Aquest és el cinquè i cada pic hem incidit
sobre una realitat, la del turisme, que evoluciona a molta
velocitat. Parlar de desestacionalitzar no és, en aquest sentit,
cap caprici sinó tot el contrari: una exigència que els nostres
entrevistats analitzen cadascun des de la seva perspectiva i en
la mirada posada en un futur que cada vegada sembla més
pròxim i inevitable.

Port de Pollença, a l'hivern.
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la tasca que se m'ha encomanat. Per tant, si em permet dir-ho
d’aquesta manera, deis seus comptes només en podem treure
una conclusió: que ONA va començar a publicar-se en un
període de transició, de canvis dins de la societat i del mateix
partit en el qual s'ha confiat per governar. No que hagin estat
massa consellers.

fenomen canviant, un fenomen tremendament dinàmic i que
com a tal ens obliga a viure en permanent estat d'alerta per no
perdre cap tren: alerta als nous productes, a les noves ofertes, a
les noves demandes... a les noves fórmules de comercialització.
No només això, sinó saber avançar-nos a les tendències del
futur, i saber com serà el turisme d'aquí a deu anys per estar
preparats.

Tunsme
d'interior

- En qualsevol cas pensa que aquests canvis han suposat un
trencament o més aviat s'ha de parlar d'una estratègia
comuna,d'un fil conductor entre el primer i el darrer
conseller?

ELS LÍMITS DE L'OFERTA

- També, pens, que la Conselleria hauria d'estar alerta als
límits que segurament té la nostra oferta. No podem continuar
creixent, no li sembla?- Sens dubte hi ha un fil conductor, si més no un fil ideològic

perquè no pot oblidar que tots som o hem estat consellers d'un
govern amb un mateix segell polític, el del Partit Popular. Un
segell que consisteix fonamentalment a reduir la intervenció de
l'Administració al màxim possible, és a dir, fins a limitar-se a
facilitar les regles del joc. I en aquest sentit aquesta conselleria
sempre ha intentat reorientar i reordenar les coses en funció del
turisme que és, com bé sabem tots els que vivim aquí, un

Entrevista a José Maria González Ortea
- Evidentment. Sabem que la nostra oferta ja no pot créixer o
que no pot créixer massa més, encara que sempre ha de ser
possible un creixement qualitatiu a mesura que s'eliminen les
places obsoletes. Però, cregui'm si li dic que no és un hipotètic
augment de la nostra oferta turística allò que em lleva la son, si
més no un augment contemplat des de la perspectiva urbanísti-

per Sebastià Verd

Arribat el moment de titular aquesta entrevista vaig pensar en "el tercer home", perquè,
realment, ho és: és el tercer conseller de turisme des que hi ha autonomia. I també és el tercer
conseller que entrevistam a ONA des que fa cinc anys es publicà el primer número... En aquest
sentit, el titular semblava impecable i ple de reminiscències cinematogràfiques. No obstant
això, tal com va anar la conversa, en sorgí un que potser era més il·lustratiu sobre la política
turística del Govern i això em va fer ser a punt d'encapçalar l'entrevista amb una sola paraula:
"desestacionalització". Però aquest és un mot bàrbar, de difícil pronúncia, encara que prou
entenidor d'allò que cerca el Govern quan promociona la temporada baixa.

Era, potser, massa informatiu, de manera que finalment els vaig descartar tots dos en funció
d'un tercer que em sembla que dóna una visió més precisa sobre el futur: Turisme d'interior. El
conseller m'ho va donar fet al llarg de la nostra conversa: els diferents tractats han convertit els
vols internacionals europeus en vols domèstics. Les Illes Balears s'han convertit, sense quasi
tèmer-se'n, en una destinació interior amb tot allò que socialment, culturalment i econòmica
pot significar.

José Maria González Ortea va

néixer a Gijón el 1946. Estudià a
Madrid la carrera d'enginyer de
camins, canals i ports. Després es
casà amb una mallorquina i es tras-
lladà a viure a Tilla Tany 1972.
Oposità al càrrec d'enginyer de TEs-
tat el 1977, a la prefectura de carre-
teres de les Balears. El 1993 va ser

nomenat cap de Carreteres, càrrec
que ocupà durant tres anys, fins el
1996 quan fou nomenat conseller de
Turisme en el primer govern del
president Matas.

La seva trajectòria política s'ini-
cià amb la UCD i, després de la seva

desaparició, en el Partit Liberal, del
qual va ser secretari (1973) i presi-
dent (1985)fins a la seva integració
en el Partit Popular. Elegit parla-
mentari del Parlament balear va ser

portaveu del grup popular des del
1987 al 1993.

- No creu que són massa, tres consellers, per a un
període tan breu?

- Home! és breu segons com es miri. Si només pensa
en els darrers cinc anys, sí. Es clar. Però és que el
primer conseller, Jaume Cladera, ho va ser durant
nou o deu anys, temps suficient per fer una tasca
important, com sens dubte va fer. I el seu substitut ho
va ser altres dos o tres anys. Potser sí que dos o tres
anys siguin pocs, però ja sabem que les
circumstàncies polítiques són les que manen i no la
voluntat dels mateixos polítics, encara que Joan
Flaquer va haver de fer-se'n càrrec de la Conselleria
en uns moments molt delicats, quan s'havien de
rematar uns processos llargs i complicats i s'ha de dir
que els va saber rematar bé, molt bé. I això no ho dic
per rentar la cara a ningú sinó perquè és veritat i és
just que ho reconegui.

-1 ara li correspon a vostè, el tercer home.

- Sí, és clar... i només fa un any que som conseller, de
manera que esper durar un poc més i poder enllestir
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hi ha restaurants alemanys i, també, per posar només dos
exemples cada pic més importants, cuina autòctona. Hi ha
cafeteries i restaurants de cinc forquetes on qualsevol que hi
vagi es pot topar amb famosos de tot el món i, fins i tot, amb els
Reis d'Espanya. El que ens preocupa de bon de ver és la nostra
capacitat per tenir la millor, la més diversa i la més completa
oferta de turisme vacacional que hi pugui haver al mercat. I em
preocupa tot allò que pugui perjudicar aquest fet com és el cas,
aquí, a les Balears, de l'oferta del "tot inclòs".

ca, perquè és el mercat el que ens diu que noves urbanitzacions
o nous hotels ja no són rendibles i, per tant, són poc
satisfactoris per als inversors. Ho hem vist aquests darrers anys
durant els quals el nombre de noves places, totes elles de gran
qualitat, és inferior al de places que s'han donat de baixa. Ara
es parla molt de turisme sostenible i, perdoni... però em sembla
que aquest ja és un terme antiquat per a nosaltres. La qüestió
mediambiental ja no és cap perill. Ho va ser i va crear molts
problemes, problemes que encara patim... no vull dir amb això
que els problemes hagin desaparegut, que va!, però sí que el
mercat dóna la resposta a aquestes exigències. Són els mateixos
hotelers els que s'han volgut modernitzar, els que han exigit la
llei de modernització i els plans d'embelliment. Es la mateixa
oferta complementària la que se'n tem ara que s'ha de posar al
dia. Es impressionat veure com els empresaris d'aquestes illes
inverteixen per apujar de categoria els seus establiments.

-És clar...

-Naturalment! El futur de les nostres illes és la qualitat de
l'oferta tant de l'hotelera com de la complementària. I les
botigues... també el comerç... el petit comerç de les zones
turístiques no se salvarà amb mesures proteccionistes sinó amb
la capacitat per renovar-se i per presentar una oferta prou
atractiva per als turistes. Hi ha possibilitat de fer-ho.
L'Administració pot ajudar, però de res no servirà si els
empresaris no fan l'esforç...

Llavors tot ho hem de confiar al mercat...?

- No he dit això, simplement que la gran preocupació d'avui no
és que es produeixi un nou allau d'urbanitzacions o de
construccions hoteleres, que incrementin la pressió sobre el
medi natural fins a límits insostenibles. Les associacions

hoteleres, els majoristes de viatges, les administracions, tothom
està d'acord que no es pot fer més pressió sobre l'entom i, per
tant, la inquietud que hi podia haver fa uns anys, no massa,
això és cert, ja no hi és, encara que això no vol dir que s'hagi de
baixar la guàrdia. Déu ens n'alliberi! No ho pensam fer, sinó tot
el contrari: hi pot haver amenaces puntuals i concentrades a
qualque espai concret. Ara bé, el que ara més em preocupa com
a conseller són temes com les diferents maneres de
comercialització del producte turístic o les repercussions de la
moneda única ... Hem de pensar que amb l'euro el turisme de
les Illes passarà a ser d'interior. A tots els efectes serà turisme
interior, d'acord amb la nova realitat europea. El poc exotisme
que encara teníem s'haurà perdut definitivament. Vull dir amb
això que els turistes cercaran un mercat conegut que haurà de
competir no en els preus sinó en la qualitat i la varietat de la
seva oferta.

L'OFERTA COMPLEMENTÀRIA

- Ja que parlam de l'oferta complementària... no creu que
aquesta és la gran assignatura pendent de les zones turístiques
i, en definitiva, el gran obstacle per a la desestacionalització
que pretén el Govern?

- Sí... d'això parlava, justament. L'oferta complementària, tant
del sector de la restauració com del comerç és transcendental
per a un bon producte turístic i no està bé que sempre vagi a
remolc dels hotels, ni quan ens referim a l'estiu, ni a l'hivem.
Durant l'estiu, amb un producte com el de "sol i platja" en el
qual som líders indiscutibles, l'oferta complementària se'n surt
més o manco bé, però quan arriba l'hivern tanca i això no ajuda
gens la desestacionalització perquè ningú no vendrà a les Illes a
passar unes vacances dins l'hotel. L'estiu és el nostre negoci
però ja no hi cap més gent ni convé que facem lloc perquè n'hi
càpiga més, no seria bo de cap de les maneres, perquè no tenin
ni recursos ni territori suficients. Per tant tots hem d'ajudar a
allargar la temporada i per això hem de diversificar l'oferta tant
com sigui possible, perquè a més del "sol i platja" hi hagi
turisme de naturalesa, esportiu, cultural... de congressos. I
també de compres. Ara tenim infraestructures que fins i tot són
insuficients a l'estiu però que sobren a l'hivem i em referesc no
només a carreteres o depuradores, que són competència de
l'Administració, sinó també als establiments hotelers, els parcs
aquatics, els camps de golf... etcètera. En conseqüència estan
desaprofitades perquè només s'utilitzen una part de l'any i,
endemés, això provoca un atur estacional que és del tot
indesitjable.

ADAPTAR-SE A UN MERCAT INTERIOR

- Per tant?

- Miri... perdoni que m'allargui, permeti que li amolli el rotllo i
vostè ja tallarà per allà on més li convengui, però així deixam
de banda d'una sola vegada tot allò que és passat i podem parlar
del futur, perquè... pensi que a molts els preocupa que hi hagi
mercats més barats, com el nord-africà o el Carib. Per què
aquesta preocupació si mai no podrem competir amb ells?, no
en els preus ni, pel que fa sobretot al Carib, en una climatologia
que els permet ofertar sol i platja tot l'any... Si volguéssim
competir amb ells, per cert com vostè sap el vint per cent dels
hotels de la República Dominicana són propietat de
mallorquins, estaríem perduts. En conseqüència el que s'ha de
fer és oblidar-nos del que no pot ser i centrar-nos en el que sí
podem ofertar. Com a destinació d'interior què podem oferir?
Doncs: seguretat, qualitat, gastronomia, cultura, esports,
naturalesa.... Podem oferir una diversitat extraordinària, fins i
tot amb el sol i platja: platges verges, o quasi, platges amb
molta marxa, platges tranquil·les... Aquí es pot trobar de tot.
Aquí el turista sap el terreny que trepitja i sap que hi ha una
oferta complementària excel·lent que satisfà tots els seus gusts:

LA TEMPORADA BAIXA

- Llavors, aquesta tossuderia a parlar de desestacionalització
és quelcom més que un caprici polític?

- Indiscutiblement! És un tema que s'ha de prendre seriosament
perquè ens hi jugam el futur. Ens hem d'esforçar tots plegats
per demostrar que les Balears poden ser una destinació perfecta
per a la temporada baixa. El mercat alemany sembla que ja ho
entén i que dóna una resposta satisfactòria amb increments
relativament molt importants, però en canvi el mercat britànic
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sembla més escèptic davant la possibilitat que sapiguem
adaptar-nos a un nou tipus d'oferta, és a dir, a afegir a l'oferta
clàssica de l'estiu un atractiu nou relacionat amb elements
diferents als de sol i platja. Per això els majoristes britànics,
que malgrat tot volen créixer, són els més interessats a
desenvolupar aquí l'oferta del "tot inclòs". Sens dubte hem de
fer, farem, un gran esforç promocional a Gran Bretanya.

alemanys. Hi ha zones com Pollença, Deià, Galilea,
Puigpunyent... amb una colònia important, però aquest és,
potser, un altre món... un món que ens convé potenciar i fer
conèixer, indubtablement, però que no ens resol els problemes
de la desestacionalització, perquè el que hem de fer és que
obrin més hotels i que hi hagi més feina. L'any passat
majoristes com TUI o Neckerman varen dur més turistes a les
Balears que a Gran Canària durant l'hivern, encara que no a
totes les Canàries, i això és un fet històric.- El Govern promociona un pla de desestacionalització i

simultàniament fa campanyes de promoció a tots els mercats.
Quina resposta obté? EL POOT, EL RÈGIM I EL PLA MIRALL

- El pla, en realitat, està en fase d'elaboració. Una cosa és que
nosaltres ja haguem destinat la principal partida de l'IBATUR a

promocionar les temporades baixa i mitjana i l'altra que el pla
estigui llest. El pla es realitza amb la participació de totes les
institucions, de totes les zones turístiques i de tots els agents
socials i, per tant, ha de ser un projecte consensuat. De moment
es confecciona un inventari sobre tot allò que pot ser aprofitat
per desestacionalitzar, així com un altre inventari sobre tot allò
que hi pot haver, per veure quines possibilitats de
desenvolupament hi ha a cada zona, n'hi ha on
desestacionalitzar és o serà relativament fàcil, però d'altres
sempre aniran més endarrerides. A Mallorca, zones com
Peguera, Cala Millor o la platja de Palma van per davant. A
Eivissa també sembla que serà possible allargar la temporada.
En canvi a Menorca pareix més difícil, si més no a curt
termini.

- Deixem provisionalment la qüestió de la desestacionalització
i, si li sembla, parlem d'un altre tema. Amb els seus dos

- Què passarà una vegada s'hagi enllestit el pla?

- Doncs que el principal esforç del Govern serà donar a
conèixer els nous productes i no només en promoció sinó en
infraestructures i equipaments... rutes per a cicloturistes,
itineraris culturals... guies, tot allò que sigui necessari per
treure el màxim profit dels recursos existents. I, a més a més,
s'haurà de coordinar aquest esforç amb tots els sectors de la
societat, perquè el compromís serà de tots. No pot ser, per
exemple publicitar a un fullet que a tal banda es pot trobar tal o
qual monument i que quan hi arribi el turista estigui tancat. És
el cas dels patis de Palma, no pot ser mostrar-los a totes les
guies i que després no es puguin ni veure des del carrer.

- Ja es noten els resultats de les promocions?

- Pens que ja s'han començat a notar, si més no en el mercat
alemany on cada any que passa veim com augmenta el nombre
de turistes durant les temporades mitjana i baixa. Els alemanys
saben perfectament que les Illes els ofereixen qualque cosa més
que sol i platja i els resultats són a la vista: potser això expliqui
per què tants d'alemanys compren propietats. Dissortadament,
però, no passa el mateix entre els britànics que semblen
entossudits a relacionar les Balears exclusivament amb l'estiu,
quan abans no passava això.

antecessors el motiu conductor de l'entrevista va ser el POOT i

en canvi amb vostè encara no n'hem parlat. Es que ja és .

història passada?

- En absolut! El Pla d'Ordenació de l'Oferta Turística és ben
viu. Està donant un excel·lent joc i més que en donarà. Fa uns
dies vàrem tenir la primera reunió del seu òrgan gestor i d'aquí
a dues setmanes quedaran organitzades les comissions zonals
que ens han de permetre fer l'adaptació dels planejaments
municipals sobre el terreny... Mentrestant, el POOT és en vigor,
cosa que ningú no pot oblidar, a pesar que molts d'ajuntaments
encara no s'hi hagin adaptat. Qui vulgui fer un nou hotel o

desenvolupar una urbanització ho ha de fer d'acord amb el que
diu el pla, no ho pot fer de cap altra manera. L'únic problema
és que els municipis que no s'hi han adaptat no poden
desenvolupar tots els seus potencials turístics. És el cas de

- Què els passa als britànics? No li sembla estrany que només
pensin en les Illes com a mercat d'estiu quan la nostra història
recent està farcida d'escriptors i artistes britànics, com Robert
Graves que va elegir Deià per viure?

- Sí, és cert que hi ha una relació molt nombrosa de residents
il·lustres del Regne Unit i també d'altres nacionalitats. De fet,
segons el cens, encara hi ha més residents britànics que no
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Sóller on es vol fer un hotel de cinc estrelles, que em sembla
una bona oferta, però que fins ara no s'ha pogut autoritzar per
manca de desenvolupament del POOT, del POOT i d'altres
qüestions com el Pla director territorial ... de la mateixa manera
que la no-adaptació impedeix posar en marxa un dels recursos
més interessants del pla, que és la possibilitat d'intercanviar
solars per a operacions d'esponjament. Però més enllà d'això
ningú no ha de tenir cap dubte sobre la vigència i la
importància que ja té en aquests moments el Pla d'Ordenació de
l'Oferta Turística.

- Quin és el paper d'aquestes comissions zonals?

- Home!, vàrem veure que el POOT no es podia desenvolupar
de manera absolutament idèntica a totes les zones, ja que
cadascuna té les seves característiques pròpies. No és el mateix,
per exemple, la platja de Muro, que és una de les més modernes
de Mallorca, amb grans espais oberts i hotels de quatre o cinc
estrelles, on parlar d'esponjament no té massa sentit, que Can
Picafort, s'Arenal o Palmanova on sí que en té. L'òrgan gestor,
a través de les comissions, pretén dinamitzar l'aplicació del
POOT, l'objectiu principal del qual no és altre que afavorir la
desaparició de les places turístiques obsoletes així com embellir
i modernitzar els nuclis turístics. En aquest sentit cal ser molt
imaginatius i pensar que el POOT com qualsevol altre
planejament pot ser modificat segons les circumstàncies. Com
deia, cada zona té la seva pròpia problemàtica. I d'altra banda
el POOT també preveu una cosa molt lligada a la
desestacionalització i que són els equipaments: a les zones
turístiques manquen equipaments, alguns dels quals de vegades
són barats però que s'han de preveure, com els camps d'herba,
de futbol, de rugby o de hoquei... Jo tenc notícia de diverses
operacions de desestacionalització que han fallat per mor,
precisament, de la manca d'instal·lacions esportives d'aquest
tipus. Les comissions zonals han de servir tots aquests
objectius, com a col·laboradors imprescindibles dels municipis,
de la Conselleria i del Consell Insular de Mallorca, que en
definitiva és l'organisme que té la darrera paraula en matèria
urbanística, per a un adequat desenvolupament de l'oferta
turística.
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- Parla d'imaginació i de la possibilitat de modificar el POOT,
no creu que això pot implicar que es devirtuï?

- No, de cap manera. Ho vull dir així de clar, perquè ja he
començat aquesta entrevista amb Tafirmació que no són les
qüestions urbanístiques les que més ens han de preocupar en
aquests moments, perquè el mercat ja s'ha encarregat de deixar
les coses en el seu lloc. No vull dir amb això que ens haguem
de despreocupar, que quedi ben clar que no vull dir això i la
prova són les lleis de sòl rústic i d'altres que ha redactat o
redacta el Govern. El que vull dir és que hi ha altres coses més
urgents des del punt de vista de desenvolupament turístic, com
pot ser que algunes zones ens quedin desfasades perquè no hem
sabut donar alternatives que facilitin la desaparició de places
obsoletes i la seva substitució, allà on faci falta, per places de
qualitat.
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Càmaia Oñcá] de Comercio,
Industria y Navepación de

MaHorca e Ibiza-rormenlera

Universitat de les
Qles Balears

CAIXA DE BALEARSCOWISSK) EUROPEA GOVERN BALEAR

- En definitiva, creu que la reconversió de l'oferta turística la
farà el mercat, tal com ja ha fet amb la urbanística?HÍHl

- Sí, però cal ajudar. Amb el POOT el que hem de fer és
prendre la torxa, per tal que sigui la mateixa iniciativa privada

CENTRE BALEARS EUROPA



José M. González 11

que es posi al davant de la reconversió. Des de TAdministració
poden esbucar un hotel, o dos, com s'ha fet a Calvià, o construir
un passeig marítim, però no massa coses més. Però si trobam
fórmules per incentivar la iniciativa privada o per convèncer-la
dels guanys que pot tenir amb la participació en operacions
d'esponjament, llavors tendren la batalla guanyada.

les necessitats de Mallorca, tant les presents com les futures i,
en aquest sentit, pens que els majors creixements de trànsit ja
no es donaran durant la temporada alta sinó al llarg de tot l'any
i d'una manera molt més pausada.

-1 respecte a les crítiques?

El règim fiscal hi té qualque cosa a veure? - Des de la Conselleria de Turisme el que volem és que la nova
terminal funcioni a ple rendiment tan aviat com sigui possible,
però hem de donar una mica de temps. Les obres continuen i no
tot és a punt. Per això crec que les crítiques s'han exagerat.
Com a conseller de Turisme vull esperar abans de fer qualsevol
crítica, si és que se n'han de fer. Mentrestant, tots ens hem
d'acostumar a les noves instal·lacions que, sens dubte, són molt
millors que les anteriors.

- El règim fiscal pot ajudar, perquè al cap i a la fi allò que cerca
és abaratir els nostres costs d'insularitat. Llavors hi ha
determinades mesures que es podrien incentivar fiscalment si
finalment poden disposar d'aquesta possibilitat.

-1 el Pla Mirall, que hi té a veure amb tot això?

- Molt. El Pla Mirall és la nineta dels nostres ulls: l'eina que ha
triat el Govern per millorar la imatge de les Illes. I no només la
imatge sinó les condicions de vida de tots els ciutadans i també
dels visitants. Des del Govern s'és molt conscient que cal que
les Illes tenguin un entorn agradable i que, també, s'aprofiti al

- Doncs, parlem de carreteres...

- I ara!, per què hem de parlar de carreteres...?

- Home!, supòs que malgrat sigui conseller de Turisme no
s'haurà oblidat que també és enginyer
de camins i que ha estat cap de
Carreteres de les Balears.

- No, no me n'he oblidat i, a més a més,
les carreteres és un tema que
m'apassiona....

- Doncs... com a conseller de Turisme:
creu que les Illes tenen la infraestruc-
tura viària que necessiten per satisfer
la demanda turística?

- Evidentment, no. El cert és que en els
darrers anys ho hem tengut molt
malament. El govern socialista va
discriminar les Illes i no va invertir allò

que ens corresponia. I no pari només de
fer noves carreteres, la necessitat de les
quals és inqüestionable en casos com el
de Manacor o la continuació de

l'autopista d'Inca, sinó del
manteniment. Això és el més greu: les

can'eteres existents no estan en bones condicions perquè no
hem tengut doblers abastament... A més a més, aquesta manca
de pressupost ha fet que moltes de les obres executades no
hagin estat tan respectuoses amb el paisatge com haguéssim
volgut. Miri: hi ha gent que em demana per què no s'han
aplicat criteris paisatgístics en les noves carreteres i jo sempre
responc el mateix: per fer noves carreteres sempre s'han emprat
criteris paisatgístics, el que passa és que més que fer noves
carreteres ens hem hagut d'adaptar a una xarxa de camins,
eixamplats de mala manera, que varen néixer sense cap vocació
de carretera com a tal, sinó com a camins de carro... I, és clar...
una de les coses que hauran de canviar radicalment en els
pròxims anys, i canviaran gràcies al conveni que se signarà
amb l'actual govern de Madrid, és dotar les carreteres d'uns
criteris paisatgístics que aquí, al marge de les qüestions de
seguretat i de comoditat, són imprescindibles, encara que pens
que en el futur i llevat dels casos esmentats no seran
necessàries moltes noves carreteres, però sí reformar-ne un
caramull.

màxim el territori. El Pla Mirall té com a principal objectiu
concentrar l'activitat constructora dins dels espais ja utilitzats,
és a dir, rehabilitar en lloc de construir.

L'AEROPORT I LES INFRAESTRUCTURES

- Un altre tema d'actualitat: l'aeroport. Quan li faig aquesta
entrevista no han passat ni tres setmanes des que s'ha
inaugurat la nova terminal i ja hi ha hagut moltes crítiques,
tant per les seves dimensions com pel funcionament.

- Es cert, n'hi ha hagut moltes. Massa. I això perquè tot i que la
grandària de la nova terminal ens pot semblar desproporcio-
nada hem de tenir en compte que s'han de preveure les puntes
de la temporada alta que són molt grosses, fins i tot en el cas
que ja no cresquin massa més. És el mateix problema de
sempre: aquí ens veim obligats a tenir unes infraestructures
sobredimensionades durant l'hivem a causa de l'estacionalitat.
En qualsevol cas crec que l'aeroport, així ho esper, respondrà a
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És impossible que la filigrana del seu rostre anglosaxó ens enganyi més de cinc minuts, perquè tot d'una revela un caràcter tan
decididament llatí com el seu llinatge. Resoluda i dura com una pedra, riallera i atrevida com l'aigua que s'arremolina entre les

pedres, la professora Joana Maria Petrus accepta l'èxit d'observar el turisme balear amb ulls de geògrafa extraterrestre, i així mira
amb la mirada més lúcida, paradoxalment la més humanista, la més deixondida. Mira, i després descriu i després sentencia. I

raona per què l'herència judeocristiana és incompatible amb l'ecologisme altruista, i per què la modernitat de la indústria turística
és compatible amb la pervivència del caciquisme i per què a molts de llocs de les Balears desenvolupament sostenible no significa
creixement zero, sinó menys deu. Experta en transports, Joana Maria Petrus vol continuar assaborint el petit esforç de les distàn-
cies interiors, perquè té por que el progrés faci aquesta illa insuportablement petita, com el planeta del Petit Príncep. I, com ell,

ella tampoc no vol renunciar a la gosadia de fer revolucionària l'evidència.

La mirada
crítica
Entrevista a Joana Maria Petrus

per Gina Garcías

-Com veu una intel·lectual els nou milions de turistes que
anualment ens envaeixen? Apocalíptica o integrada?

tendència a llarg termini. Quan hom s'omple la boca parlant de
"turisme sostenible" i continua practicant les mateixes
polítiques territorials que en els anys seixanta, o és un hipòcrita
o és un ignorant, o fins i tot ambdues coses a la vegada.-Malgrat que, i per sort, de moment, no tots ens visiten "de

cop", la meva visió d'aquest nombre creixent de turistes que any
rere any trien les Balears per passar les vacances no és positiva,
i cregui'm que no cal ser profeta per veure que la capacitat de
càrrega dels nostres espais insulars és més que prop del límit.
Voler tancar els ulls a problemes com la salinització dels
aqüífers, la pèrdua progressiva d'arena a les platges, l'escassesa
d'aigua, la constant parcel·lació i venda posterior del sòl rústic,
la congestió del trànsit, la urbanització del litoral, la necessitat
de cobrir d'asfalt cada vegada més i més territori per escurçar el
temps de desplaçament d'un indret a l'altre de l'illa... són
indicadors que trenta anys enrere podien ser confosos amb
"mals menors del progrés", però que avui no són més que
signes d'un mal entès "desenvolupament". Actualment ningú no
pot al·legar que desconeix les conseqüències d'aquesta

-Si tots els turistes fessin una teringa arrasarien l’illa de nord a
sud, com una bandada atiliana?

-No té sentit satanitzar "els turistes", no són ni millors ni
pitjors que nosaltres; l'illa està sent arrasada no de nord a sud
sinó del litoral cap a l'interior per aquells que no són capaços
de veure en el territori més que terra per fer^i doblers. La
manca d'una concepció integrada dels espais insulars i de
polítiques que impedeixen que una visió Hosca, esbiaixada i a
curt termini de la realitat territorial, és la principal responsable
del malbaratament del nostre patrimoni natural i cultural.
Ningú no té dret a comprometre el futur de les generacions
venidores. És la nostra responsabilitat aquí i ara. No la dels

turistes.

L'HORT I L'AIGUAJoana Maria Petrus, (Maó,1961) és doctora en Geografia, una carrera que
començà a la Universitat de les Balears quan aquesta universitat era tan incipient
com ella, i les dues tenien espai suficient a un edifici prestat a la finca palmesana
de Son Malferit. Aconseguí el doctorat amb una tesi sobre el transport marítim de
les Balears, que va publicar la Cambra de Comerç, i a continuació quedà a la
Universitat, primer com a becària investigadora, després com a professora
ajudanta, més tard com a professora titular interina, finalment catedràtica per
oposició i ara vicerectora d'Alumnes i Campus. Així que es pot dir que ha crescut
i ha madurat al ritme de la primera institució acadèmica d'aquestes illes. Militant
d'Esquerra Unida, va participar a les llistes electorals al Consell Insular de
Menorca a les eleccions de 1995, no haver obtengut escó li ha permès integrarse
en cos i ànima a l'equip rectoral que encapçala Llorenç Huguet. Un equip que ella
defineix com honest, plural, cordial i feiner.

-Quants en podrem dutxar, a quants podem
rentar la roba?, donar beure...?

-Cada tipus d'activitat i de forma de vida té
un consum d'aigua diferent. Un resident
consumeix per dia menys aigua que un
turista, però el consum dels residents es
manté tot l'any, mentre que el dels turistes
només alguns mesos. Doncs bé, es calcula
que amb el consum que fa actualment la
població de les Balears -700.000 habitants i
busques- restaria aigua suficient per
mantenir tot l'any 300.000 turistes, amb les
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seves pautes de consum. Per tant, el sostre de població pel que
fa a la disponibilitat d'un recurs no renovable com és l'aigua és
d'un milió de persones. Per sobre d'aquesta xifra es fan
necessàries mesures com plantes dessalinitzadores,
potabilitzadores o operacions "vaixell". Com veu, estam més
que trepitjant el llindar de la sostenibilitat.

caracteritzen les civilitzacions mediterrànies des de fa 2000

anys. Pel que fa a la relació home-natura, les grans religions
monoteistes (judaisme, cristianisme i islamisme) varen establir
i difondre un codi de conducta que, d'acord amb la màxima
bíblica "Creixeu i multiplicau-vos i dominau la terra", explica
la forma agressiva i depredadora amb què l'home modern es
relaciona amb la natura. Per resumir, la idea antropocèntrica i
antropocràtica per la qual l'home es contempla a si mateix com
a "rei de l'univers" fa que la natura constitueixi tan sols un
entorn posat al seu servei, per a l'explotació del qual no hi ha
límits morals. Això impedeix segons el meu parer, l'existència
de qualsevol consideració ètica en la relació home-natura,
qualsevol "idealisme desinteressat". Crec que això explica per
què la lògica ecologista no ha pogut introduir-se a la cultura
occidental més que basant-se en principis pragmàtics, en
raonaments que demostrin la inviabilitat pràctica de
determinades accions humanes, però mai no es basarà en la
inconveniència ètica d'aquestes accions.

-Per què els pagesos no han aconseguit que als turistes els
agradin els nostres albercocs?, les nostres ametlles?, les
tomàtigues de ramellet o la sobrassada...?

-Hi ha diversos factors, però crec que el principal problema és
l'adequació entre producció i comercialització. Per una banda,
els productes locals no es promocionen adequadament, la
producció no és suficient, i el camp no rep l'ajut que
necessitaria per produir a gran escala i a preus competitius. Per
altra banda, bona part dels turistes passen les vacances en
complexos hotelers que ofereixen menús internacionals
estandaritzats, que no inclouen plats tradicionals, i els turistes
que surten d'aquest circuit tenen l'allotjament enfora dels pobles
i dels mercats on seria possible obtenir aquests productes
autòctons que assenyala, això fa que acabin per comprar en
supermercats que continuen venent pocs productes locals. Una
correcta aliança entre producció local, promoció i
comercialització dins els circuits d'alimentació de la població
turística aconseguiria sens dubte tan bons resultats per als
albercocs com per a l'ensaïmada mallorquina, que els turistes
poden comprar a l'aeroport.

-Des de la seva diagnosi de professora de geografia,
l'ecologisme és una bandera necessària?

-Pel que he dit abans, trob que puc contestar amb un tòpic: si
no existís, caldria inventar-lo.

-Però ara hi ha més al·lèrgies primaverals perquè cada dia
estam més envoltats de verd...

-No facem demagògia fàcil i no em digui que per culpa de
l'ecologisme, d'Els Verds, del GOB i de Greenpeace, avui en dia
hi ha més al·lèrgies! Ja posats a dir beneitures, jo podria dir que
prop dels necessàriament humits camps de golf el risc de patir
al·lèrgies és superior perquè el polen de les plantes florides a la
primavera s'aferra a les fosses nasals! Si m'ho demana
seriosament, crec que en poc temps la immunologia podrà
explicar per què la nostra forma de vida cada vegada més
higiènica, assèptica i desinfectada ens fa cada cop més poc
resistents a qualsevol alteració en la composició de l'aire que
respiram.

-Digui'm totes i cadascuna de les contaminacions turístiques
que pot percebre.

-Em sembla que l'activitat turística defuig la consideració
clàssica d'activitat "contaminant" encara que no per això deixa
de ser potencialment perillosa per al medi ambient. Tota
activitat humana deixa en major o menor grau la seva
empremta sobre el medi. El turisme ha transformat el territori
de forma molt extensa, i això s'ha deixat notar principalment
en les infraestructures de transport. Seria impensable disposar
d'un aeroport com el de Palma, per a 25 milions de passatgers,
si no existís aquesta activitat. La petjada, inicialment tova, de
l'activitat turística esdevé altament perillosa quan ateny una
escala desproporcionada en relació amb el territori que la
sustenta. Així, un complex hoteler, mentre no estigui situat en
un indret singular o emblemàtic del territori, no fa mal a ningú,
però tot un seguit d'urbanitzacions litorals de banda a banda de
l'illa és un despropòsit. Quan l'activitat turística s'escampa com
una teranyina per tota l'illa sense respectar ni un sol valor
paisatgístic, cultural ni ambiental, i la iniciativa privada troba
el suport de l'Administració a través d'un marc legal i
d'actuacions en obres públiques que l'afavoreix, resulta més
contaminant que la indústria pesada qúe li posava d'exemple.

■El turisme ens ha fet avançar només en la "moraliña"?

-Ja és prou! Tot i que pens que quan arribà el boom turístic ja
hi havia diferències entre les Illes pel que fa als codis de
conducta, els hàbits religiosos i els valors ètics imperants, no hi
ha dubte que socialment l'encontre entre el món rural, força
més conservador, purità i amb estructures familiars extenses i
patriarcals més jerarquitzades, i els grups de turistes que ens
visitaren, més liberals en el comportament i relaxats en els
costums, suposà un xoc inicial que es traduí primer en una
observació distanciada no exempta de censura, llavors en una
tolerància forçada que distingí entre el que estava bé "per als
turistes" i el que estava bé "per a nosaltres" -que en cap cas no
era el mateix-, i finalment s'anà assimilant com a formes de
comportament "fins i tot" no censurables pels illencs. Malgrat
tot, crec que encara avui, i principalment a la Mallorca rural, la
generació de postguerra ha evolucionat poc en la manera
d'entendre el món, la qual cosa no tindria la menor importància
si no fos per la intolerància que això suposa cap a formes de
vida que no són ni millors ni pitjors, sinó distintes a les seves
pròpies. Qüestions com l'avortament, el divorci, les parelles de
fet, l'homosexualitat, la insubmissió... -gairebé tots temes
relacionats amb l'estructura familiar, el sexe o l'autoritat-
continuen sent abordats sota els esquemes que en un moment
determinat difongué, i com!, el nacionalcatolicisme.

LA CULTURA JUDEOCRISTIANA

-Els mallorquins som tan fenicis que el nostre ecologisme d'ara
no té ni una mica de desinteressat?

-Els mallorquins, com els menorquins, pitiüsos, italians, grecs,
marroquins o israelians, som tan fenicis com la mateixa cultura
judeocristiana que compartim. No podria ser d'altra manera.
Gran part dels patrons de comportament humà en la relació
amb la natura es troben prefigurats en les concepcions
cosmològiques de les creences religioses. A la Mediterrània hi
bateguen encara avui els principis judeocristians que
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EL DESENVOLUPAMENT SOSTENIBLE i consumint territori com si fóssim un espai continental sense
límits. L'avantatge, doncs, resideix en el fet de poder descobrir
quotidianament l'estreta gamma de mides en què ens movem.
Ses Salines d'Eivissa, els petits aiguamolls del Salobrar de
Campos o l'albufera de Menorca o d'Alcúdia no són Doñana,
però són les zones humides més importants que tenim. Protegir
al màxim el poc que ens queda, per petit i insignificant que
sembli, és absolutament necessari.

-Desenvolupament i sostenible, no són dos termes ara i aquí
incompatibles?

-"Desenvolupament" i "sostenible" són en realitat dos termes
redundants. Si el desenvolupament no és sostenible, no és
desenvolupament, és una altra cosa. Per ventura molts estaran
encara anys a comprendre o a voler comprendre que hi pot
haver desenvolupament sense creixement, perquè el creixement
té límits, mentre que el desenvolupament no. Si s'ha fet
necessari afegir al terme "desenvolupament" l'adjectiu "sosteni-
ble" és perquè hom no ha entès encara que no pot haver-hi
desenvolupament amb un creixement sense límits. Per tant,
l'important d'aquesta expressió és "sostenible", un eufemisme
que ha substituït el que l'informe Meadows al Club de Roma
denominà fa algunes dècades "creixement zero". Hom oblida
amb facilitat que en determinats indrets, i podríem posar com
exemple molts de llocs de les Balears, la "sostenibilitat" no
significa creixement zero, sinó menys deu. En aquesta línia hi
ha la desqualificació de les 15.000 ha. de sòl urbanitzable de
Calvià, o la demolició d'hotels.

LES VERGONYES

-Com a ciutadana, no li fa vergonya que, sent nosaltres els més
rics, anem a allargar la mà al Congrés dels Diputats?

-Com a ciutadana hi ha moltes coses que em fan vergonya, però
potser la petició d'un règim fiscal especial no és la que me'n
faci més. No obstant això, és cert que la qüestió de la solidaritat
interregional és un tema no resolt. Es relativament fàcil fer
demagògia i dir que amb els nostres imposts mantenim altres
comunitats autònomes, però jo tenc la impressió que qualsevol
persona que visqui actualment en algun dels països
desenvolupats rep més que no dóna, per més alta que sigui la
seva productivitat al llarg de la seva vida i per més alta que
sigui la fiscalitat a la qual es trobi sotmesa. Hi ha una injustícia
cronològica en el progrés, la nostra prosperitat actual s'aixeca
sobre les esquenes i el sacrifici de moltes generacions anteriors
que mai no pogueren gaudir del nostre nivell de vida i això
inclou la generació dels nostres avis, que emigraren a Cuba, la
dels nostres pares, que emigraren a Europa durant la postgue-
rra, o la dels andalusos i murcians que immigraren a les Illes
els anys seixanta per treballar en el turisme.

-Tothom parla dels costs de la insularitat. S'atreveix a parlar
dels beneficis?

-M'atrevesc, per què no? Hi ha també molts de beneficis
derivats de la condició d'insularitat, i podria esmentar-ne
alguns exemples històrics prou coneguts per tothom.
L'evidència més absoluta que les Illes han hagut d'obtenir
històricament a través del comerç marítim els queviures que no
podien produir, ha resultat en molts de casos un avantatge. Per
exemple, en conjuntures de crisi agrícola a la Península, la
possibilitat de triar els mercats francesos o italians, on el preu
del blat era més barat, impedia fams que no es podien evitar a
Castella, atesa la llunyania i l'elevat cost de transport terrestre
que suposava el viatge. Contemporàniament, però, crec que el
principal avantatge derivat de la condició d'insularitat s'ha de
cercar en l'aprenentatge que inconscientment i quotidianament
fem els illencs de les qüestiones d'escala. Vénc d'una illa que fa
45 km d'est a oest, és a dir, el mateix que l'avinguda Insurgen-
tes, el carrer principal de Ciutat de
Mèxic; d'una illa a la qual, des de
qualsevol indret, hom troba la mar a
menys de quinze minuts en cotxe. La
percepció que no hi ha més territori que
el que pràcticament veiem des d'un turó
una mica elevat ha de fer veure a

qualsevol un poc llest que les
dimensions, les qüestions d'escala, són
absolutament decisives i fonamentals.

Cap de les nostres illes no podrà tenir
mai una ciutat com Los Angeles
(Califòrnia), que té una superfície de
1.200 km^, i en conseqüència tampoc
no hauria de poder tenir mai vies de
transport o infraestructures
aeroportuàries dimensionades per a
espais continus com aquest. La serra de
Tramuntana no és la serralada dels
Andes i l'estany Pudent no és el llac
Michigan. Eins que no entenguem que
per ventura sí que podem dur aigua de
l'Ebre, però no podem dessecar la mar
per fer les Illes més grosses,
continuarem construint obres públiques

-I per què la indústria turística no ha acabat amb el
caciquisme?

-El caciquisme no és més que una de les formes de
manifestació de les estructures patriarcals i jeràrquiques de les
quals parlava abans, que s'ha vist reforçada des de fa dècades
pels poders institucionals, des dels polítics fins als religiosos.
El creixement econòmic no pot, per si mateix i pel sol fet
d'existir, transformar les estructures socials i molt menys quan
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són aquestes mateixes les que garanteixen una determinada
distribució de la riquesa que el creixement econòmic genera. És
com si em demanàs per què la democràcia no ha aconseguit
acabar amb la màfia del narcotràfic.

que ja és molt, sense un coneixement profund de les claus
territorials del turisme, dels seus impactes en el medi ambient,
del seu paper en el consum d'energies i recursos no renovables,
és impossible que ningú no es plantegi un model turístic distint
del que coneixem i practicam. Per tenir "gestors", però també
polítics i ciutadans crítics capaços d'innovar i proposar models
alternatius, és imprescindible eixamplar els horitzons i donar
perspectives integrades de la principal activitat de les Balears.

-El turisme ha fet que el percentatge de dones ocupades al
mercat de treball de les Balears sigui tan alt com a Galícia.

-Les estadístiques diuen moltes coses, però jo no barataria el
tipus d'ocupació que té la població femenina a les Balears per
l'ocupació que tenen les dones a Galícia. No obstant això, bona
part de la riquesa es continua generant a tot arreu gràcies a
l'economia submergida, en la qual treballen principalment els
segments de població més desfavorits: joves, dones, població
estrangera, immigrada i població sense qualificació. La
integració de la dona al mercat laboral en plenes condicions
d'igualtat pel que fa a salaris, oportunitats i responsabilitats és
encara molt lluny del nivell òptim a Galícia, però també a les
Balears.

EL CIBER-OCI

-Que li sembla aquesta tanca publicitària on es veu un
executiu que treballa a l'ordinador sobre una roca solitària en
una relaxant platja neta, tranquil·la i deserta?

-A la nostra illa? Un impossible! No per l'executiu amb
ordinador, i amb mòbil -supòs-; imagín que ja fan aparells amb
prou hores d'autonomia perquè hom pugui desplaçar-se des de
casa seva fins a la platja que diu, escalar la roca solitària,
asseure-s'hi a sobre, connectar-se telemàticament amb el món
de la realitat virtual, inspirar-se mentre la mar l'esquitxa i
escriure quelcom que valgui la pena... Dic "impossible" perquè
ja no queden a la nostra illa platges netes, tranquil·les i deser¬

-La Universitat ofereix ara estudis de Turisme. Quins són els
models per als futurs gestors?

-Una activitat com el turisme, de la qual depèn gran part de
l'economia de les Illes i sens dubte el seu futur territorial, no

pot restar, al meu parer, només en mans de "gestors" o de
"tècnics", perquè per més que ho vulguin alguns economistes,
l'economia no és una ciència exacta i molt menys una "tècnica"
i no funciona com un programa informàtic del qual només cal
aprendre quina tecla cal pitjar perquè s'activi o desactivi una
funció. Hom pot aprendre com funciona un hotel, una agència
de viatges, com es porta una comptabilitat, com es fan les
anàlisis de costs, com es comercialitzen amb eficàcia els
productes turístics, i a manejar-se bé en cinc idiomes, però, tot i

tes.

-És possible una política que aposti pel turisme i la
telemática?, o és només una entelèquia: la de la intel·ligència i
Toci units, apacibles, fèrtils i luxosos?

-Antany l'oci era un luxe de l'aristocràcia, el menyspreu patrici
per aquells que havien de patir la maledicció de fer feina per
subsistir o pel mal gust d'intentar prosperar. A la nostra època
l'aliança entre telemática i oci manifesta la necessitat de ser
productius fins i tot durant el temps de vacances, la incapacitat
per saber gaudir del temps lliure sense "fer res de profit" o
també la imperiosa necessitat de poder treballar sota condicions
més humanes, lluny de la tirania del rellotge, l'estrés, les
frisseres i, per què no?, de la proximitat d'algun superior o
company de feina veritablement insuportable.

-Arribarem a veure un veritable parc telemàtic als peus de la
Universitat?

-Cal que ho demani a aquells dels quals depèn, tant de bo que
un dia realment existís a les Balears un nucli d'empreses de
tecnologia puntera que fos capaç de revolucionar i revifar en
col·laboració amb la Universitat el teixit industrial i de serveis
existent. El problema serà si ens quedam a mig camí i només
aconseguim un "parc", si això succeís, jo deman per favor que
sigui un "parc natural".

-El català és l'idioma del passat i l'alemany el del futur?

-I quin és, doncs, l'idioma del present? No, miri, mai no hi és
de més saber idiomes, i ja estaria prou bé que tots els illencs
parlàssim l'alemany, l'anglès, el francès... a més del català i del
castellà, però no podem imaginar que útil i senzill que seria per
als alemanys entendre's en la mateixa llengua que nosaltres,
"adéu" és infinitament més bo de dir que "Aufwiedersehen". Si
el català no es va perdre després de quaranta anys de
franquisme i de política anticatalana, no ha de poder
desaparèixer tampoc per més alemanys que vinguin, i menys en
un context de llibertat d'expressió lingüística, i si això succeís,
em deman de qui seria llavors la culpa, i quina responsabilitat
hi tenim cadascun de nosaltres.
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V

Taula rodona entre Angel García (regidor de Turisme de l'Ajuntament de Calvià), Pere Pascual (director general
de la Conselleria de Turisme del Govern balear), Miquel Vidal (Associació Hotelera Platja de Palma),

i José Tirado (president de Pimetour)

Temporada
de tot l'any

per Magdalena F. Mulet

Desestacionalitzar és la paraula de moda en el món turístic de les Balears, però encara no és molt clar què vol dir, allargar la
temporada per aconseguir arribar a un equilibri tant econòmic i social que vagi de gener a desembre?, o més aviat, en lloc de
repartir, desestacionalitzar per als més àvids vol dir abusar del que tenim, ara tot l'any sense treva? Per als nostres convidats

repetir tot l'any el model del juliol i agost és gairebé impossible, perquè tammateix la nostra oferta és de sol i platja i a rtiivern el
que hem de fer és sumar esforços per pal·liar els efectes d'una estacionalitat insuportable. Administracions i hoteleres s'esforcen

en aquest sentit i ara la gran assignatura pendent, segons se'n deriva d'aquesta taula, és l'oferta complementària.

ONA: Desestacionalització és la paraula de moda en el món
del turisme a Mallorca, ara precisament que acaba l'hivern
podríem començar per parlar del balanç, quines conseqüèn-
cies comencen a tenir les mesures adoptades des de les
administracions i què és el més important que s'ha fet en els
darrers temps?

Pascual: Evidentment el tema de la desestacionalització és un

dels més importants, no només des del Govern autònom sinó
també des del punt de vista de l'empresariat i des del punt de
vista dels ajuntaments, perquè el creixement en temporada
alta, temporada punta, és molt difícil, si més no en nombres.
Ara ja només podem créixer a l'estiu en qualitat i en ingrés-

sos, i per tant del que es
tracta és d'allargar cap a les
temporades baixes i mitjanes
i hi ha un acord unànime

per part de tots i en els
darrers anys ja s'han produït
resultats, perquè hi ha hagut
un creixement constant a

l'hivern en els darrers quatre
o cinc anys. És un procés en
el qual feim feina però és
lent perquè l'estacionalitat
no es pot rompre d'avui per
demà, i des de l'Administra-
ció l'hem d'impulsar tot
aprofitant les tendències que
duen per aquest camí.
Aquest sí que és el paper de
l'Administració.
Ara feim un pla de
desestacionalització, l'estam
redactant, després de moltes
reunions amb tots els sectors

implicats. Per a això hi ha
hagut col·laboració tant del
sector públic com del privat.
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CALENDARI DE LA DESESTACIONALITZACIÓ zones fantasmes on tot resta tancat i que no són agradables,
però clar, això requereix esforç per part de tots.
Hem d'oferir vida i animació i això és el que se cerca, bons
programes d'activitats, amb oferta variada: excursions, passe-
jos, etc... projectes dissenyats pel Govern i complementats per
les administracions locals, com per exemple passa a Calvià.
Encara que l'illa no tengui un bagatge cultural visible i
grandiós podem oferir tot això als turistes. La proximitat a
Palma per a alguns de nosaltres també és bona per donar camí
a l'hivern, cercar turisme temàtic, com per exemple el
cicloturisme... ja familiar, etc... el futbol, el golf, lògicament
sense excessos. Tot allò que es posa a l'abast d'activitat com-
plementària: Marineland, etc.. De fet la tendència a Europa és

d'equilibrar les vacances, i en lloc
d'agafar un mes per l'agost la gent
comença a fer tres, quatre vacances a
l'any d'una setmaneta, aquesta
tendència sobretot a Alemanya,
Suïssa etc... Podem aprofitar-la.

Vidal: Jo crec que el primer que hem de fer és trobar-li un nom
no tant difícil, la boca s'omple massa amb la paraula. El nom
ha d'esser més fàcil... La desestacionalització no es farà de
forma global i immediata. Perquè no es tracta que d'un dia per
a l'altre Mallorca s'omple, dia cinc de maig: Mallorca complet,
i el dia anterior tot buit, no és així, és un procés gradual. La
primera quinzena de maig els hotels es venen a tres per dos,
deu per cinc... i això vol dir preus molt barats, perquè no tenim
la gent suficient per obrir bé. I això a 15 de maig, no parlam de
gener i febrer.
Els mesos d'abril i bona part del novembre són més bons
d'omplir, perquè encara o ja fa bon
temps.
I després a l'hivem hi ha una
possible campanya no d'hivem a
Mallorca, la qual cosa seria massa
difícil, sinó diferents petites campa-
nyes. Una de Nadal, una altra de
Carnaval, el que en deim Setmana
Blanca, que segons el calendari dels
països europeus és per devers
Carnaval... i una altra pel gener a
Palma, que emmarca les festes dels
Reis, sant Sebastià etc... una

campanya social i cultural major-
ment centrada a Palma...
I una altra més global podria esser
"Primavera a Mallorca", perquè la
primavera comença pel febrer.
I podria fer-se una campanya de
piscines calentes, perquè ens trobam
que a la major part dels hotels un
dels únics serveis que oferim és la
piscina, però els visitants no poden
nedar perquè per molt benèvol que
sigui el temps l'aigua encara és
freda.
Jo vaig a coses concretes, perquè, ja
ho he dit, crec que no podem
omplir-nos la boca de la paraula, hem de concretar per allargar
la temporada amb accions ben concretes que s'ajustin a les
demandes dels que vénen... i, per exemple, volen nedar. Podria
fer-se una campanya de subvencions per climatitzar les
piscines, fins ara no es podia fer, només podien gaudir-ne els
particulars.

L'OFERTA COMPLEMENTÀRIA

ONA: A tota aquesta enumeració
d'ofertes es deu haver d'afegir
lògicament el comerç...

García: Efectivament. El comerç és
molt important pel que deia abans,
les zones no tenen vida si l'oferta

complementària en roman al marge i
està tot tancat.

Tirado: El comerç sempre és a la
segona línia de flotació i molt
pendent i depenent del que fan els
hotelers, les administracions, els
majoristes de viatges, etc... perquè el
que no se'ns pot demanar és que
facem de bandera. El que no se'ns
pot demanar és que nosaltres
desestacionalitzem per mantenir com

deia García les zones "vives i totes decorades" perquè després
venguin i se'n duguin els turistes... el comerç té molta capaci-
tat d'adaptació, molta, però normalment són economies
familiars, que no poden resistir segons quin tipus de jocs, però
són molt sensibles a qualsevol canvi... m'estic referint al tema
dels "manteros", perquè ara és un problema molt greu que
patim a les zones turístiques i si no té una solució val més
tancar i deixar-se anar de desestacionalització.
El comerç és una oferta complementària molt important,
d'acord tothom. Per fer les nostres zones vives, els carrers

plens de color, etc...i que quan els turistes es passegin per
Palmanova o Peguera, és molt important que les botigues, els
bars, etc. estiguin oberts, d'acord, però resulta que nosaltres no
podem obrir si no hi ha un mínim de negoci, i si aquest mínim
no es protegeix des de l'Administració o des d'on sigui, i veiem
com se'n duen els turistes de davant dels nostres nassos...,
doncs no podem jugar... ni amb la competència deslleial ni
amb l'oferta fraudulenta.
Tot això s'ha de regular, jo puc dir ben fort que ara només
n'aprofiten majoristes com Barceló, Viatges Iberia, etc... que
treballen amb Mundo Social, i se'n duen la tallada i els altres
quedam al portal dels nostres establiments que des de les
administracions, ens han dit que hem de tenir oberts per
desestacionalitzar, però el negoci el fan un parell que tenen
noms i llinatges, i això no pot esser.

Pere Pascual.

Pascual: A Alcúdia ja hi ha iniciatives d'aquest tipus.

ZONES FANTASMES

García: La desestacionalització ve donada per la sobresatura-
ció. L'envelliment de la planta hotelera no permet una regene-
ració real, no permet noves instal·lacions, que endemés no són
convenients, no podem anar més enllà quant a nombre de
places, ara del que es tracta és d'estirar la temporada i aprofitar
vuit o nou mesos de l'any com a mínim, clar que l'oferta és
més barata a temporada baixa però del que es tracta és d'agafar
nivell i esser capaços d'oferir un producte de més qualitat per
poder demanar més doblers, i aquesta circumstància ja s'ha
donant a Peguera, a Cala Millor i a certes zones, on ja es cobra
un preu respectable a l'hivern. I per a això però, aquestes zones
han hagut d'esser constants, adaptar els hotels, adaptar les
àrees, l'oferta complementària, els comerços i els bars. El que
no es pot fer és oferir temporada baixa a preus raonables a
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LA SUMA DE MOLTES PETITES OEERTESNosaltres volem desestacionalitzar però si els programes de la
gent que ve ens ignora no podrem obrir, no en base al negoci,
hauríem de rebre incentius o subvencions.
Els comerciants no poden tenir obert si no és rendible, això no
pot esser d'altra manera, és fàcil dir des de TAdministració
"obriu que fa guapo", però si no hi ha negoci hem de tancar,
perquè hi posam el coll.

ONA: Ens el pot avançar un poc?

Pascual: Es tracta d'incentivar el turisme d'hivern mitjançant
activitats, ara mateix valorades en més de tres-cents milions de
pessetes, destinades a la desestacionalització, quant a activitats
de promoció i potenciació d'esdeveniments esportius i cultu-
rals.
En concret al programa Hivern a Mallorca, s'hi dediquen
quaranta-nou milions, que es complementen amb actuacions
municipals, com per exemple és el cas de Calvià.

El que volem és fer una promoció
per productes: incentivar i donar a
conèixer el golf, el turisme rural, el
turisme esportiu, etc... ara ja rebem
al voltant de 70 mil ciclistes anuals.
El turisme a l'hivern no serà com a

l'estiu d'un sol producte sinó que
serà la suma de moltes petites ofertes
i en aquest sentit el pla de
desestacionalització serà cap a la
promoció de productes.

Vidal: Jo no crec que el comerç hagi de rebre subvencions, ja
no en mancaria d'altra, el comerç no pot regular-se en base a
subvencions.

Tirado: Més voluntat per part de les
administracions, més voluntat
política, perquè tots aquests plans no
estan fets per als petits sinó per i per
als de sempre, un parell que són els
que fan el negoci.

ONA: Moltes de les zones turísti-

ques són ciutats fantasmes.

García: Una cosa haurà de quedar
ben clara si volem avançar a qualse-
vol projecte que tenguem i és que el
"sacrifici" per posar això en marxa
l'ha d'efectuar Mallorca, no el
majorista de viatges o el client. Es el
peix que es mossega la cua, perquè
venguin clients hi ha d'haver
activitat, i no a l'enrevés, si això no
està clar, no podrem
desestacionalitzar, no té solució, així
de clar. Plantejar-se si convé o no
convé... quan qualsevol inicia un
negoci i això ve a esser un negoci,
ha de sofrir una primera etapa de
risc, uns anys d'inversió a recuperar,
sense beneficis, i després es recull el
fruit, si això no ho accepta i com-
prèn tothom, doncs no importa ni
parlar-ne. Ara, no obrirem de cop i volta els nostres comerços
a l'hivern i començarem a guanyar-hi.

García: El sol i platja sempre serà la
nostra massa, però el turisme
cultural també és possible, i molts
d'altres segments complementaris
que no s'han tengut en compte la
suma dels quals pot esser molt
important. Uns més bons, com el
golf, d'altres no tant, com la tercera
edat, encara que també convenen,
perquè hi ha ofertes que s'hi adap-
ten. Perquè parlar de massificar més
és ja inviable.

ONA: I quin grau de preparació hi
ha ara mateix entre Tempresariat
mallorquí per rebre aquest turisme
"per productes”?

Si oferim senderisme o cicloturisme, per exemple, hem de
tenir prevista aquesta oferta. Des de les administracions
també s’han de preparar, des del punt de vista de pressuposts
del Govern, per exemple, quina previsió hi ha?

José Tirado.

Pascual: Hi estic d'acord. El primer ha d'esser obrir, hem de
centrar-nos i saber endemés que a l'hivern no podem oferir sol
i platja, això ho dic perquè allargar la temporada no pot voler
dir intentar fer a l'hivem el que feim a l'estiu, hem de fer una
altra cosa, i el que sembla una perogrullada no ho ha entès
tothom encara.

Hem de trobar especialització en determinats productes:
natura, esport, cultura... i evidentment el comerç té un paper
molt important a jugar. Ha d'apostar per obrir... clar que el
punt de vista de Tirado també té un sentit perquè els establi-
ments obriran quan hi hagi una expectativa de negoci, però hi
ha d'haver el risc: l'obertura.

Pascual: Aquestes ofertes tenen un límit.
Hi ha iniciatives ja en marxa, preparació de rutes pel Pla de
Mallorca per a ciclisme, etc...
Pistes per a la pràctica d'esport, etc..., circuits de rutes..., els
plans d'embelliment que són finançats pel Govern inclouen
aquestes actuacions encaminades a incentivar la creació
d'infraestructures per atreure el turisme d'hivem.

Vidal: Les campanyes s'han de fer per motius, però també per
temporada, perquè a l'hivem també pot venir gent que no està
especialment interessada en golf o ciclisme o..., sinó gent que
vol estar tranquil·la i relaxada i passar uns dies de descans,
distret, això sí, a un clima que si bé no és de sol i platja sí és
molt més benèvol que el del seu lloc d'origen.
Perquè aquí no poden nedar, d'acord, però és que als seus
països no'poden sortir al carrer. I aquest clima continua essent
per a ells molt "bo".
Els clients si estan distrets tres hores al dia, ja estan contents,
tant si és platja com passeig, com una volta en bicicleta.
Hi ha iniciatives que es poden promoure des de l'Administra-

ONA: Dins aquest pla de desestacionalització que ens
avançava, quines són les línies mestres que s'han tengut en
compte?

Pascual: Ara mateix dissenyam el pla, hem tengut a les tres
illes més de trenta reunions amb responsables municipals i
empresaris, per recollir opinions i suggeriments, el pla estarà
llest d'aquí un mes.
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ció que poden anar destinades no a turisme especialitzat sinó
simplement ofertes per a tothom que inclouen un públic més
generalitzat.

ONA: Compren?

Vidal: Si no són d'INSERSO, compren també, ho dic pel que
deia Tirado, s'haurà d'arribar a acords en aquest sentit. Encara
que jo no som partidari que hi hagi subvencions per tenir
obert, ja ho he dit, ni a les botigues, ni als hotel, no en
mancaria d'altra.
En tot cas el que podria fer-se és que les taxes i els imposts en
aquests mesos disminuïssin o no s'incrementassin, que l'Estat
es conformi perquè els guanys de l'estiu també a ells els durin
tot l'any.

García: Amb organització podem oferir moltes coses, molts
d'itineraris, i moltes distraccions. Sense anar massa enfora, a

Calvià, per exemple, hi ha moltes excursions a fer, moltes
coses a veure. Coses que a l'estiu no es poden fer perquè fa
massa calor.

ONA: I el patrimoni cultural?

García: No és que no en tenguem...
però està amagat.

ONA: El règim especial?

Vidal: Turisme subvencionat...!, no

podem perdre a l'hivern el que
guanyam a l'estiu. A l'hivern com a
mínim hem d'empatar perquè sinó
és ben cert que val més que vagin a
consumir els recursos a casa seva.

Vidal: La zona als voltants de Palma
té l'al·licient de ciutat.
A la platja de Palma a l'hivern tenim
dotze mil places, però no les hem
cuidat. Mai no s'ha fet res per
aquests turistes.
Abans ni tan sols no es podien
passejar.
El turista com a mínim ha de sentir

que el volen... i que volem que torni.
I això es fa mitjançant programes,
etc... Sobretot es tracta d'adaptar les
infraestructures tant públiques com
privades a aquest turisme d'hivern:
passejos de costa, instal·lacions...
llevat de Calvià, durant tots aquests
anys no hem aconseguit res de la
planificació de costes de tota Espa-
nya, ajudes del Govern central... és
hora que ens arribi.
La badia de Palma podria tenir un
passeig de punta a punta.

Tirado: Això és el que diem nosal-
tres, val més que no venguin i
nosaltres tancam i punt, i feim la
temporada, tot abans d'obrir perquè
hi ha unes expectatives ics i després
què?, encara fa mal.
Nosaltres estam a favor d'un turisme
de qualitat, que millori l'oferta,
etc..., però clar hi ha un excés
d'oferta i com que els guanys són
pocs tothom fa intrusisme. I nosal-
tres som el comerç pintoresc, que
dóna una pinzellada de color,
mentre els negocis es fan als hotels,
als restaurants, de manera il·legal i
per a benefici de molt pocs...
nosaltres necessitam una protecció
en aquest sentit.
Llavors nosaltres ja ens adaptarem
al turisme que vengui, el comerç és

TRANSPORTS
Àngel García.

ONA: Seria possible un sistema de
transport de punta a punta de la badia, s'ha plantejat alguna
vegada?

molt flexible i té molt de poder d'adaptació.

García: No seria cap doi ajuntar els esforços per crear aquest
transport...
A Calvià interiorment volem col·locar un trenet, però té greus
problemes perquè per anar d'un lloc a l'altre s'ha d'entrar a la
carretera.

Però jo voldria dir una cosa i és que hem tardar quasi quaranta
anys a situar el nostre producte com a líder al món. I ara la
reconversió no serà en un any o dos. Hem d'anar passa a passa.
Per tenir aquesta indústria que tenim s'ha hagut de provar tot...
i ... coses sortiren bé i d'altres malament. I ara per a la recon-
versió també s'ha de provar tot, i no és cosa d'un dia.

Vidal: Evidentment el comerç obrirà quan hagi de guanyar
doblers.
Però hi ha d'haver una regulació mitjançant ordenances i
mesures perquè, per començar, allò que roman tancat no
molesti la vista, perquè el que es diu obrir, cadascú obrirà quan
vegi que pot guanyar un duro.

García: Però si jo ho veig a Calvià, el petit comerciant és el
primer que es resisteix. Voldríem fer ordenances en aquest
sentit, perquè les terrasses no estiguin invadides, per exemple.
I què?, els primers que es queixen són els comerciants.

ONA: Desestacionalitzar és reproduir Vestiu a l'hivern o
repartir i fer les coses més racionalment durant tot l'any. Les
puntes que hi ha a l'estiu no serien sostenibles durant tot
l'any. L'illa ha de descansar, a l'hivern els recursos, si això és
possible, es recuperen...

Tirado: Nosaltres tenim una batlessa molt ambiciosa, i du
endavant projectes molt ambiciosos davant els quals ens hem
de llevar el capell, som l'enveja i el model a seguir per altres
zones turístiques ... i anam amb la llengua defora, i no podem,
i a aquest pas, la gent ho diu, Calvià serà només per als
guerrillers.
I si a tot el que he dit hi afegim, ara, les ordenances per
millorar l'aspecte dels nostres negocis, la qual cosa significa en
molts de casos perdre la terrassa, una terrassa que has llogat a
preu de canari jove, doncs resulta que no podem, de cap

Vidal: No hi ha molt de perill, ara a l'hivern a la platja de
Palma hi ha dotze mil turistes i només es noten quan són
damunt la platja, la resta del dia ni criden, ni s'engaten, ni fan
renou...
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manera no podem i no podem fer tot el sacrifici nosaltres
perquè d'això en depenen moltes famílies.
I endemés, ho vull denunciar, parlam d'unes coses i feim les
altres perquè les coses noves d'ara també s'instal·len com les
d'abans, i en dos anys quan deixen d'esser noves seran com les
més antigues, ben igual. No sé per què parlam tant si els
resultats no muden.

ONA: I el turisme residencial, de llarga estada... de dos o tres
mesos?

Pascual: N'hi ha.

Vidal: És clàssic de novembre a Nadal, llavors els grups de
Nadal i després de gener a març.

García: Ara sortim un poc del tema, però en tot cas el que s'ha
de dir és que sota tots aquests aspectes concrets, que no per
concrets són manco importants, hi ha una cosa molt certa i és
que igual que s'ha reconvertit la planta hotelera ara l'oferta
complementària és el gran repte i
necessita reconversió i adaptació a la
desestacionalització i que això
suposarà sacrifici, per part de
tothom.

García: Ara els russos també són un potencial, perquè els que
són rics ho són molt, i poden venir aquí i comprar-s'hi fins i
tot la rentadora. Són complements que hem de captar.

Tirado: Són uns excel·lents clients.

Compren molt. Fins al 87 hi havia
turisme britànic que era excel·lent i
ara són els russos, el que no es ven
en un mes es pot vendre en un dia a
les màfies russes: porcellana, joies,
etc...Tirado: El major problema és que hi

ha un excés d'oferta.
García: Vénen i compren, perquè
endemés tenen contactes amb les
duanes, amb la policia, etc...

García: No és cert, el que hi ha és
una oferta impresentable.

ONA: De fet els mallorquins fugim
de Toferta que hi ha a les zones
turístiques perquè no ens satisfà, i
com pot satisfer la resta d'europeus?

ONA: I la sostenihilitat, des d’una
altra punt de vista..., social?

García: Hem d'aprofitar els mercats
que hi ha a cada moment.

García: Va dirigida al turisme, al
turisme barat. Hi ha comerciants
modèlics, però n'hi ha que si alces el
"sombrero gitano" davall hi ha un
cadàver.

Vidal: Tot el que hem dit s'ha de
supeditar a la sostenihilitat, és cert.

Pascual: Jo no crec en cap cas que
el creixement del turisme en l'hivern
arribi a res semblant al que passa a
l'estiu, per molt bé que ho facem.
Perquè la demanda ara per ara no és
igual a l'hivern que a l'estiu.

Tirado: Clar, dirigida al turisme que
ve o és que un comerciant orientarà
la seva oferta a la gent que no ve?, i
posarà coses que no compraran? Per
favor! Miquel Vidal.

ONA: Per què encara no hi ha
oferta?García: Desestacionalitzar és créixer a l'hivern, això és tot.

Pascual: No, l'oferta hi és, es tracta de demanda. La gent que
viatja a l'estiu no és la mateixa que viatja a l'hivern.
El que pot passar és que hi hagi increments percentuals molt
grossos, però no serà l'hivern com l'estiu, encara que els
increments siguin grossos en termes absoluts no vol dir res.

ONA: Què en pensen els que han de venir, quina és l'accepta-
ció d'aquesta nova oferta als països emissors de turisme
d’hivern. Segons la impressió que hi ha a partir de fires,
etc...?

LA RESPOSTA D'EUROPA
García: La sostenihilitat requereix un millora de la qualitat
també, i millorar-la passa pel reciclatge, per la cura del medi,
etc...

El turisme d'hivern no fa tant d'ús de certs serveis, com per
exemple l'aigua...

Pascual: Jo crec que va per mercats, el mercat alemany és el
que té més futur i també el mercat de la tercera edat espanyol,
també podem incrementar les xifres dels britànics, però els
britànics no reparteixen les vacances durant tot l'any, encara
no, endemés els britànics volen sol i platja, i nosaltres no ens
hem d'enganar, ni hem d'enganar-los, al gener no tenim sol i
platja. Els altres mercats també tenen molta demanda i
importants increments. El que passa és que en nombres
absoluts, això no és tan important, ni remarcable. En tot cas a
l'hivem si hi ha bons resultats serà com a suma de moltes
petites parts, no d'una gran massa.
En tot cas les alternatives són un complement, perquè la nostra
indústria és de sol i platja, és la nostra base i ho ha d'esser i
això ho vull dir.

Vidal: Però el major repte és que com que hi ha una oferta
hotelera molt grossa, i el turisme com tot negoci està sotmès a
la llei del mercat de l'oferta i la demanda, per omplir a l'hivern
els preus seran més barats, i això és el major perill, perquè
desestacionalitzar i elevar el nivell de qualitat, són interessos
que xocaran i trobar l'equilibri serà el més difícil i hem d'anar
molt alerta a no dur turisme que no sigui rendible. Perquè com
dèiem abans tenir obert per tenir obert, si no hi hem de
guanyar, no val la pena.
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La recerca
d'un model alternatiu

Entrevista a Miquel Oliver

per Antoni Oliver

El batle de Pollença, Miquel Oliver, ha posat en marxa un programa per potenciar el turisme d'hivern i a la vegada allargar la
temporada, i ha impulsat les rehabilitacions de petits hotels en els tres nuclis turístics que té el terme municipal. El Port de

Pollença, Cala Sant Vicenç i el casc antic del poble volen conservar el caràcter de lloc destinat a un turisme tradicional i més
selecte. Recorda que el poble sempre ha tengut una tradició de turisme de qualitat que es remunta als anys trenta. El residencial és
un altre tipus de turisme que repercuteix favorablement sobre la despesa i cerca cases en el poble i una oferta complementària de
qualitat, centrada en restaurants, galeries d'art o botigues d'antiguitats. El terme de Pollença, que ofereix indrets de gran bellesa
natural, ha d'explotar, segons el seu batle, els avantatges que la serra de Tramuntana sigui declarada parc natural i així ho va

demanar el consistori recentment. L'Ajuntament i els empresaris turístics més significatius han optat pel turisme alternatiu al de
sol i platja en una experiència que, fins ara, un i altres qualifiquen de positiva.

-Quines característiques té Pollença com a municipi turístic?

-Pollença com a municipi, així en general, no és molt conegut
pel fet d'estar a un racó de l'illa, però tenim una diferenciació.
Una, aquesta d'estar a un altre extrem i, per tant, no podem ni
volem un turisme de masses, que tampoc no interessa als
majoristes de viatges que es desenvolupi en el poble. Tenim una
planta hotelera molt petita, aproximadament en el Moll hi ha
dues o tres mil places, es tracta d'hotels molt petits de dues-
centes cinquanta o tres-centes places com a màxim. La nostra
opció clara, des d'un principi, va ser un turisme de qualitat
envers un turisme de quantitat. Això, a causa, fins i tot, de la
nostra idiosincràsia, Pollença s'havia caracteritzat per tenir un
servei més acurat, una badia petita. Mantenir hotels petits
significa allargar la temporada, perquè és impossible tenir, per
exemple, un bon cuiner només contractat sis mesos.
L'experiència, malgrat que és curta, ha estat molt interessant.
-Com s'ha gestionat aquesta experiència?
-Es va crear una fundació que es diu Boccoris, que és el nom de
la ciutat romana que hi havia al Port de Pollença, on hi partici-
pen, hotelers. Ajuntament i associació de veïns on cap dels tres
col·lectius no té majoria, la
presidència és rotatòria. Es va fer un
programa de turisme d'hivem amb
l'objectiu d'allargar la temporada i
l'experiència ha estat molt positiva.
Enguany pel febrer la majoria d'hotels
estaven oberts. S'ha aconseguit
desestacionalitzar molt la temporada i
això, per als hotelers, supòs que
resulta rendible i, a nivell de
municipi, és bàsic. Passar d'una gent
que fa feina sis mesos, o deu, suposa
que ja s'instal·lin en el municipi i

millori el seu nivell econòmic. Aquesta era l'estratègia que
volíem seguir.

-Quins hotelers i majoristes de viatges han participat en aquest
programa?
-La majoria d'hotels hi han participat, han fent feina deu hotels
en aquest programa. Hotels de Pollença i de Cala Sant Vicenç,
endemés d'hotels d'Alcúdia, però que formen part de la badia de
Pollença. L'hotel Formentor ha tengut obert, però no s'ha afegit
a la campanya, supòs que per la seva situació geogràfica,
perquè està molt separat. Endemés, té un nivell de turisme
distint. No obstant això, un client del Formentor pot participar
a qualsevol activitat, concerts, etc.

ÀMPLIA OFERTA CULTURAL

-S'han ofert rutes turístiques, excursions, visites al pohle?
-Bàsicament hi ha dos eixos, el cultural que està basat en
concerts i visites a museus. Ara tractam que les esglésies es
puguin visitar i estiguin obertes, no com fins ara que es fan
visites concertades. Farem un conveni amb l'Església per a
això. Després es fan una sèrie d'activitats que s'han adaptat per

a turistes. Com a oferta cultural tenim
tallers de pintura, ceràmica, etc., que
es fan per a turistes, en diferents
idiomes. Una de les que ha tengut més
èxit és l'activitat de cuina.

-Visiten la fàbrica de roba de
llengües?

-No, perquè hem intentat que no vagin
a llocs comercials, crec que les
excursions s'han desprestigiáis
moltíssim. No hi ha cap visita que faci
pressuposar que hi ha comissions.

Miquel Oliver va néixer a Pollença l'any
1952. Apotecari de professió, exerceix a
Pollença mateix. L'any 1991 es va presentar
com a cap de llista del Partit Socialista de les
Illes a les eleccions municipals. Va resultar
elegit batle. A les eleccions de 1995 conservà la
batlia gràcies a un pacte amb els Independents
del Moll, ASl i Unió Mallorquina. Ha impulsat
un programa de turisme d'hivern i ha desenvo-
lupat una política urbanística restrictiva.
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Després la gent té temps lliure i pot anar on vulgui. Fan visites
a finques, al centre històric de Pollença.
-Al Castell del Rei?

-Aquí tenim un problema, perquè el camí no és públic i és mal
de fer organitzar visites concertades, perquè hi ha temporades
que està obert i d'altres que no. Hi ha pensades altres
excursions. El gran avantatge que té Pollença és que permet fer
excursions de mitja hora, per exemple a Cala Boca, que està
devora el Port, fins excursions de dos dies o d'una setmana per
la serra de Tramuntana. Hem intentat fer un terme mitjà de
caminar una hora o dues, per exemple la ruta del Camí Vell de
Lluc que està totalment separat de la carretera. Zones que es
poden visitar i que són fàcils, per exemple la pujada al Puig,
que s'hi puja en tres quarts d'hora i que té un camí empedrat i
quan s'arriba dalt hi ha un refectori. Hem cercat aquest tipus de
ruta, com la Vall d'en March on hi ha unes finques molt ben
conservades. Son March té una capella i una tafona en un estat
de conservació perfectes. Hem triat aquest tipus de rutes que es
poden fer per part de gent sense cap tipus de preparació espe-
cial, gent més major.
-/ dins el poble hi ha alguna ruta cultural, el Calvari, etc?
-Hi ha una ruta que es diu "Pollença ciutat d'art" que recorre les
esglésies i també inclou una visita al museu i una pujada al
Calvari i baixada pel pont romà. Això permet que,
pràcticament, passin tot el dia. Quan arriben a l'hotel el vespre
poden anar, amb el mateix autocar en què han fet l'excursió, a
participar a una activitat d'un altre hotel. Les activitats es
poden intercanviar.

-Qui organitza aquestes excursions?
-L'Associació Hotelera ha pagat aquestes excursions, que són
gratuïtes per al turista, i els hotels han pagat segons el nombre
de places, endemés de les subvencions que han pogut obtenir.
No hi ha participat cap agència.
-Els hotelers han hagut de fer moltes reformes per poder obrir
a rhivern i participar en aquest programa?
-Això era bàsic. La campanya s'emmarca dins el Pla de Millora
de l'Oferta Turística que va remodelar, pràcticament, tot el
Moll. Ara es pot anar passejant per tota la badia. Això anava
acompanyat de la millora de l'oferta hotelera. Es impossible que
un turista vengui aquí a l'hivern si no és a un hotel amb
calefacció, etc. Eren hotels antics i amb unes infraestructures
que havien quedat desfasades. A nosaltres ens interessava que
els hotels petits continuassin estant dins el nulci del Port i al
poble. Per això hem modificat el Pla General tot introduint una
norma que permet remodelar aquestes instal·lacions, conservant
el nombre de places, encara que augmenti la volumetria. Fins i
tot si augmenta la categoria se li permet incrementar la
capacitat d'edificació, del que es tracta és que aquestes places
tenguin més serveis per tal que aquests hotels no es degradin i
obrin només tres o quetre mesos, i acabin convertint-se en
apartaments, perquè resulta més rendible. Aquesta norma ha
permès l'adaptació i s'ha donat el cas que un hotel ha reduït el
nombre de les habitacions i ha incrementat la categoria.
Aquesta experiència que era polèmica, perquè es pensava que
els hotels havien d'esser més grossos, ha funcionat molt bé i ha
servit d'estímul.

a alt. El que sí sembla cert és que hi ha possibilitat que se'n
facin alguns més. L'únic nou que està previst, per ara, és un de
vint-i-vuit places que de fet era un xalet molt gran a la Cala
Sant Vicenç que s'ha rehabilitat i ampliat, és un establiment de
cinc estrelles. Hi ha deu hotels que s'han afegit a aquest
programa. Altres més petits, tipus hostal, no ho han fet perquè
no reunien les característiques idònies, i aquest tipus
d'establiment petit tendeix a desaparèixer, cada vegada n'hi ha
menys.

-Quin seria el perfil del turista que ve en aquest tipus
d'establiment?

-D'una banda es tracta del turisme d'anglesos majors, que ara se
substitueix per alemanys més joves, empresaris de quaranta
anys i busques, amb molt de poder adquisitiu, però amb estades
més curtes, de cinc o sis dies o de cap de setmana.
Ara també hi ha el turista de segona residència que ve el cap de
setmana i a passar setmanes. Es tracta d'un turista que no
forma part del turisme que ve en el programa "Un hivern a
Mallorca", té la seva residència aquí. Aquest procés s'està
accelerant molt i suposa tot un canvi. Per exemple Pollença
centre històric que en l'estiu anava minvant de gent, es
converteix en un poble turístic i, amb aquesta visió, treballarem
amb el Pla Mirall i farem un programa de rehabilitació de
façanes i d' edificis dins el centre antic. Hem fet un projecte, un
programa de rehabilitació integral, consensúa! entre tots els
grups polítics, perquè s'allargarà més dels dos anys que queden
per a les noves eleccions, que era necessari. El que vàrem notar
és que el Pla d'Embelliment de l'Oferta Turística no pensava en
les infraestructures, teníem grans passejos i mancaven unes
bones canalitzacions. Ara som més ambiciosos i pensam que no
es pot fer, avui en dia, un programa que no signifiqui una
remodelació integral i coordinada. Estam convençuts que, a
mitjan termini, hi haurà un turisme que es desplaçarà cap a
l'interior, a les zones de centres històrics.

EL MODEL DE CREIXEMENT

-Com s'ha programat el tema urbanístic a Pollença, és
restrictiu, es conserva la tipologia tradicional?
-Com a primera visió general, tenim que Pollença és un
municipi que té entre un seixanta i un setanta per cent de
territori que és Àrea Natural d'Especial Interès (ANEI) o Àrea
Rural d'Interès Paisatgístic (ARIP), és a dir, de zones
protegides. Tot el cap de Formentor i la banda de la serra de
Tramuntana, el Puig i part de l'Albufereta són zones protegides.
Això significa que una gran part del municipi té una protecció
total. En el que no són aquestes zones el Pla General és bastant
restrictiu. En sòl rústic tenim que es necessiten 14.000 metres
per construir en zona agrícola i 50.000 mil a les zones més
restrictives. Quant al poble, tenim un Pla Especial de Centre
Històric, hi ha una catalogació de totes les façanes i edificis,
amb un nivell de protecció diferent. La futura ampliació és
restrictiva. Les altures es limiten a planta baixa més quatre
pisos i, a la majoria dels casos, es permet planta baixa més tres
pisos. Jo crec que aquestes limitacions són bones i responen a
un model que és encertat per a un municipi petit. Quan es va
fer el POOT una de les esmenes que vàrem proposar va ser que
a Cala Sant Vicenç es fes un Pla Especial. No tenia sentit que a
dues cales petites es permetés un solar de 27.000 metres i hotels
de quatre-centes places. No era aquest el tipus de turisme que
existia ni tampoc el que es volia. Aquesta modificació va
permetre un altre model més destinat al turisme familiar on hi
ha el típic turista que fa vint-i-cinc anys que ve al mateix hotel.
Seran hotels tal vegada més cars, però hi ha una demanda en
aquest sentit. Hi ha un consens entre totes les forces polítiques

EL PERFIL DEL TURISTA

-Al centre antic de Pollença hi ha hotels?
-N'hi havia un, que era un hostal, i l'han remodelat i s'ha
convertit en un hotelet petit, de set places, amb un nivell tirant
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de Pollença que dóna suport a aquest model, perquè s'ha pensat
que és molt millor així. Tenim menys turistes, però amb un
poder adquisitiu més alt.
-A Pollença poble es preveu algun creixement?
-Hi ha per desenvolupar un Pla Parcial, entre el centre antic i
una part de l'eixample i la carretera. El desenvolupament ara és
bastant lleuger, es tracta de plantes baixes i xalets adossats,
endemés de qualque zona d'habitatges que resultin assequibles.
Al poble, quant a creixement urbanístic, hi ha una
estabilització i la gran part de feina en construcció és més en
rehabilitació que en habitatges nous. La rehabilitació de cases
antigues quasi du més feina que fer-ne de noves. D'altra banda,
aquest tipus de feina és idònia per a les petites empreses de
construcció de Pollença.

-Allargar la temporada, què suposa en termes d'ocupació per a
la gent del poble?
-Tenim unes estadístiques de l'INEM que indiquen que no és
que hi hagi més llocs de feina, el que passa és que no hi ha
vuit-cents aturats a l'hivem. Una altra part de la població se'n

EL TURISME RESIDENCIAL

-/ a la costa quin turisme hi havia?
-Per una banda els mallorquins que hi tenien la segona
residència. Però ara tot el que queda de la badia està protegit i
no es pot comprar un solar per fer un xalet. On acaba el casc
del Moll comença l'Albufereta i és ANEI. El turisme ha crescut
cap a l'interior i s'han comprat finques per adaptar-les per a
turisme residencial.

-Pollença té una certa tradició turística.
-A Pollença el turisme va funcionar a la inversa que a altres
llocs. Era un turisme d'hivern i hi havia vols amb hidroavions a

Anglaterra i Roma. L'any quaranta sortia un hidroavió del Moll
i anava a Civitavecchia a Roma. Els anglesos, que eren
funcionaris colonials, passaven a l'hivem un període
d'aclimatació en els hotels del Port que tancaven a l'estiu. Les
comunicacions eren úniques. Un senyor des de davant l'hotel
agafava l'hidroavió i tenia un vol directe amb Plymouth.
Aquests hidroavions estaren en servei fins ben avançats els
anys cinquanta i desaparegueren quan els avions ja anaven a

Son Bonet a Palma. Quan Anglaterra va perdre
les colònies aquests funcionaris varen continuar
venint aquí i ja s'hi instal·laren. Eren oficials de
l'exèrcit o alts funcionaris. Ara record un senyor
que era de la RAF (Força Aèria Anglesa) que va
posar un restaurant, el seu fill s'ha casat amb una
mallorquina. Aquest anglesos tenen una
associació de residents i uns serveis socials. Quan
fa uns anys es produí l'apujada de la pesseta i la
baixada de la lliura els anglesos varen començar a
vendre als alemanys. Es a dir, que una part del
que compren els alemanys ho fan a anglesos. No
totes les finques les compren a residents d'aquí.

ELS TURISTES ALEMANYS

-Molts d'aquests anglesos després varen quedar
aquí?

-Quan varen tomar de les colònies tenien un bon
poder adquisitiu, amb una pensió en lliures feia
bon viure aquí. Això, en especial, als anys
seixanta i setanta. Tenien més poder adquisitiu
que a la metròpolis. Els anglesos entre ells tenen

unes relacions molt bones, endemés d'aquesta associació de
residents, es fan entre ells i tenen un sistema de voluntariat
social per a quan són més majors. El turisme alemany té unes
altres característiques. És gent de mitjana edat i, normalment,
no resideixen aquí, encara que han comprat una finca. Com-
pren finques i fan més viatges i més curts, no s'instal·len aquí
sis mesos, vénen per Nadal i Pasqua i alguns caps de setmana.

-Quants d'estrangers hi ha al terme municipal?
-És difícil de quantificar, no se censen a Pollença. El senyor
que viu a Munic continua allà i vota allà. Les seves relacions
aquí són poques. A les darreres eleccions hi havia censats
només cent-cinquanta residents estrangers. Aquesta idea que
els estrangers faran feina aquí i s'instal·laran aquí jo no la
compártese. Diuen, bé, és que estam a dues hores d'Alemanya.
No és veritat. A un senyor que surt de Pollença no li basten sis
hores per arribar a la seva ciutat alemanya. Això que cada
divendres vénen i se'n van el dilluns és un mite. Els que jo
conec que fan això són pilots que fan una setmana de feina i
tenen una setmana lliure. Encara que avui en dia es pugui fer
feina per correu electrònic o per Internet, no s'ha arribat a
l'extrem que els estrangers venguin aquí i treballin des d'aquí.

tomava a Andalusia i treia els al·lots d'escola i tomaven a venir
el març. Això duia problemes de desarrelament, d'escolarització
no idònia i era més difícil un procés d'integració. No han
crescut significativament els llocs de feina, perquè no s'han
creat hotels nous, però s'han evitat aquesta sèrie de problemes.
Ara no hi ha tant d'atur a l'hivem i la gent que queda
s'empadrona aquí.
-S'ha fet alguna experiència en agroturisme a Pollença?
-No hi ha cap experiència en aquest sentit. No hi ha hagut cap
sol·licitud. De fet hi ha un problema i és que la Llei d'espais
naturals prohibeix la declaració d'interès social a les zones
protegides. La declaració de zones per a turisme rural té
problemes legals. Totes les grans finques estan dins zones
ANEI o ARIP. Hi ha un projecte, del mateix propietari que ha
comprat l'hotel Cala Sant Vicenç, d'aprofitar per a una
instal·lació de turisme rural un antic convent. El que sí s'ha
donat a Pollença és un sistema d'arrendament de les cases de
pagès a turistes i també les cases del poble. El primer turisme
que va arribar a Pollença no es va instal·lar a vorera de mar,
sinó a la zona de l'horta i als voltants del Calvari. Aquest tipus
de turisme no ha estat el d'apartament, sinó de l'interior. S'han
adaptat les cases per a aquest tipus de turisme.
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-Que en pensa vostè que es faci parc natural tota la serra de
Tramuntana?

-Nosaltres en el darrer ple vàrem votar a favor d'una proposta
del Grup Balear d'Ornitologia (GOB) que ens va presentar en
aquest sentit. Es va aprovar per majoria. De fet a Pollença
canviaria la figura de protecció, però la major part del terme és
ANEI o ARIP, és a dir, que ja està protegit. Fins i tot pensam
que a nivell turístic és una bona propaganda. Per exemple, dir
que l'hotel de Cala Sant Vicenç està als peus d'un parc natural
és una bona publicitat. Si va a aquest hotel, a cent metres té la
serra que arriba fins Andratx. Es pot agafar la motxilla i

proliferació de restaurants petits a cases i tenen una carta que
no és la típica del menjar turístic. Aquest turista va a aquests
restaurants, lloga un cotxe, fa una copa, en definitiva, fa una
major despesa. No és el turista que es passa des de les deu del
matí fins a les vuit de l'horabaixa a la platja i després pren dues
copes al mateix bar de l'hotel.
-Com ha evolucionat a Pollença aquesta oferta
complementària ?
-S'ha desplaçat cap a l'interior, al poble. A les zones turístiques
hi pot haver un bar de disseny, però no una casa amb caràcter
que és el que ara cerca el turista. També hi ha galeries d'art,
botigues d'antiguitats a Pollença poble i amb un nivell més alt.
Els restaurants també tenen un cert nivell més alt, dubt que
avui en dia es pugui menjar a Pollença una hamburguesa a un
restaurant.

-El Moll ha crescut molt com a port esportiu?
-Es va fer una ampliació i en aquest moment hi caben cinc-
cents amarradors. El turisme nàutic incideix molt. Tenim un

avantatge i és que la badia de Pollença és la primera que es
troben en el trajecte de Tarragona a la Costa Atzur. Es pot
amarrar tranquil·lament. Hi ha un problema de saturació de
vaixells i també d'estacionalitat, perquè aquest turisme nàutic sí
que és estacional, no hi ha ningú que estigui dins un vaixell
tres mesos. No sabem com afrontar aquest problema. No es
poden fer més ports esportius i hi ha molta demanda, encara
que només durant quinze dies. En el turisme nacional, el nàutic
és significatiu.

EL FUTUR DEL MOLL

-El port no creixerà més.
-No tendria sentit que es fes una altra ampliació. La badia té
una limitació de tipus biològic, encara que a la badia hi ha un
tractament terciari de les aigües i no hi ha contaminació. Tal
vegada s'hagi de fer una repoblació amb alevins d'orada perquè
sigui una badia viva, però té unes bones condicions biològiques
amb una gran capacitat de regeneració. S'ha de ser més
restrictiu i aquest és un procés que no té tanta dificultat com
sembla. No pot ser que vengui un vaixell i tiri en el fons trenta
metres de cadena i arrassi el fons. Els vaixells hauran de

fondejar a una boia amb un mort fix. S'han de poder precintar
les sentines de les embarcions i que es buidin a terra i no es
tirin les aigües brutes a la mar. Si la indústria nàutica no està
obligada a fer això, ara no es pot obligar, però s'haurà de fer.
-Es poden millorar les comunicacions des del Port?
-No tenim calat més que per a vaixells de petit tonatge i és més
natural que, per exemple, la comunicació amb Ciutadella es
faci des d'Alcúdia que té un port comercial amb més calat. Cap
a Barcelona, si algun dia es fa, la sortida més lògica és des de
Sóller.

-Com estan les comunicacions per carretera?
-Tenim un problema i és que ha anat bé l'autopista fins a Inca,
però no hi ha una bona comunicació des d'Inca a tota la zona
nord, perquè la carretera està congestionada. Hem constituït la
mancomunitat de la zona nord i la idea és fer un poc de pressió
perquè millorin les comunicacions i els serveis, aquests darrers
que estiguin més descentralitzats. Tots els pobles del nord
tenim, només en residents, cinquanta mil persones. No té sentit
que la renovació del DNI es faci només a Palma. Quant a
l'autopista, bastaria que arribàs al creuer de sa Pobla, i després
es bifurcaria cap a Pollença, Muro i Alcúdia i complementat
això amb aquestes mesures de descentralització.

recórrer la serra. El turisme clàssic de sol i platja ja no pot
créixer més, no hi ha més espai físic, i l'opció passa per un
turisme que cerqui els valors naturals i culturals. No tenim
recursos naturals per continuar creixent en aquest aspecte.
-S'ha de posar un límit al creixement.
-Això per una banda. D'altra jo crec que ens equivocam quan
feim un balanç de la temporada turística comptant el nombre de
turistes que vénen, és absurd. S'ha de tenir en compte el balanç
econòmic. Tenir turistes que paguen 1.500 pessetes cada dia als
quals has de subministrar aigua, i el metre cúbic és més car
perquè requereix una major infraestructura o s'ha de dessalar,
no té cap futur. A Mallorca no es farà pràcticament cap hotel
nou, si el que volem és donar feina el que s'ha de fer és rehabi-
litar hotels, reformar-los.

-Aquest tipus de turisme que diu vostè què suposa en termes de
despesa turística?
-Té una incidència positiva. En primer lloc va a un hotel, com a
mínim, de quatre estrelles. I, després, és un turista que surt a
sopar i fa unes despeses. A Pollença es dóna ara una
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Quan
els preus s'enlairen

Entrevista a Felipe Navio

per Antoni Rosselló

L'increment del preu de les tarifes aèries corresponents als
vols nacionals posada en pràctica des del passat 25 d'abril per
les companyies Ibèria, Air Europa i Spanair ha generat una
forta polèmica entre la societat mallorquina. Diferents
entitats i associacions -encapçalades pel Govern- mantenen
que l'augment tarifari és fruit d'un acord empresarial per
eliminar el principi de la lliure competència, mentre que les
companyies aèries afirmen que no hi ha hagut cap tipus de
concertació i que la coincidència temporal en la modificació
de les tarifes és deguda al nivell de transparència amb què
treballa el sector del transport.
Felipe Navio, president de l'Associació Espanyola de Compa-
nyies Aèries (AECA) assegura que l'apujada de preus és
conseqüència de la superposició dels efectes de la deprecia-
ció de la pesseta davant el dòlar i de l'increment de les taxes
aeroportuàries, que han suposat un augment dels costos
externs que suporten les companyies. A més d'afirmar que
l'increment de preus era necessari per assegurar la viabilitat
de les empreses, ressalta la contradicció que suposa acceptar
plantejaments de reducció de tarifes i criticar la posició
contrària.

-En quina situació econòmica es trobaven darrerament les
empreses adherides a AECA?

-Les companyies aèries havien passat un hivern amb bastants
dificultats perquè havien assumit els sobrecostos mencionats.
Però aquesta situació es convertí en insostenible i es veren
obligades a traslladar els increments de costos als usuaris per
no posar en perill la seva viabilitat.

-A més de l'increment de les tarifes també ha sobtat la coinci-
dència temporal de la revisió tarifària...

-Ja és hora de ressaltar la contradicció que suposa que els
polítics i Topinió pública se sorprenguin quan hi ha una
apujada de tarifes coincident en el temps, però quan aquesta
coincidència apareix en forma d'una rebaixa generalitzada
sembla que no hi ha sorpresa.

-Llavors, com s'explica la polèmica que ha aparegut?

-L'augment de tarifes ha generat controvèrsia social perquè, en
general, es desconeixen els mecanismes de funcionament del
transport aeri. Per tant, quan una companyia pren una decisió
sobre les tarifes -tant a l'alça com a la baixa- el primer que fa
és comunicar-la als sistemes de reserva i, a partir d'aquest
moment, les noves tarifes passen a ser de coneixement general

-La modificació de les tarifes a l'alça ha generat una certa
polèmica. Com justificaria vostè aquest augment?

Felipe Navio Berzosa va néixer al poble de Molina de
Aragón, a la provincia de Guadalajara, i estudià la carrera

d'enginyer aeronàutic a la Universitat Politècnica de
Madrid. La seva activitat laboral s'inicià a l'Administració
central i es prolongà per espai de deu anys a la Direcció
General d'Aviació Civil, on arribà al máxim gran de
Péscala técnica en exercir el càrrec de subdirector general
durant Petapa en qué el departament era dirigitper Manuel
Mederos. Posteriorment passà a treballar al sector privat,
concretament a la companyia Air Europa com a director
adjunt durant tres anys. Felipe Navio és actualment presi-
dent de PAssociació Espanyola de Companyies Aèries
(AECA). Elpoc temps d'oci que té el dedica a la lectura, a
la práctica del golf i afer tertulies amb els amics.

-L'increment de les tarifes ha estat conseqüència del progressiu
encariment dels costos d'explotació empresarials, tots ells
externs a la pròpia gestió de les companyies aèries. D'entre
aquests costos cal destacar-ne dos: l'apujada del combustible a
causa de la nova paritat del dòlar i l'augment de les tarifes
aeroportuàries. A més, també hi ha hagut un augment dels
costos del lísing dels avions, pagaments tots ells efectuats en
dòlars. D'altra banda, des del passat 1 de gener l'Administració
central retocà les taxes d'aterratge i les augmentà en una
mitjana del 8 per cent, quan el nivell d'inflació se situa ara a
l'entorn del 2,6 per cent. A més, les taxes de navegació experi-
mentaren una apujada de prop del 18 per cent. Per tant, als
efectes negatius per a les empreses a causa de la nova paritat
del dòlar s'hi ha de sumar l'increment de les taxes i el cost de
les millores que han introduït les companyies en els seus
serveis.
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-Creu que ha estat encertada la negativa reacció del Govern
en el tema de l'apujada de tarifes?

en el sector de les agències de viatges. Per exemple, quan
Iberia llançà en el seu moment la tarifa "estrella", les altres
companyies d'aviació ho saberen tot d'una perquè apareixereu
als sistemes de reserva. I immediatament entren els mecanis-
mes de la competència que desplega cada empresa, Air Europa
i Spanair reaccionaren tot d'una i posaren al mercat tarifes
també molt reduïdes. En aquest cas també hi hagué una
coincidència temporal, però no cridà l'atenció, ningú no es
queixà. Així, doncs, el mateix procés s'ha seguit quan han
aparegut les tarifes a l'alça.

-Em fa la impressió que els polítics de les Illes confonen
moltes vegades els seus plantejaments. Es clar que la situació
d'insularitat de Balears ha de tenir un tractament diferenciat
respecte del territori continental. Però el que no pot fer-se és
pervertir el sistema en el sentit de reclamar una situació
específica per als territoris insulars a costa de la viabilitat de
les empreses. Els polítics de Balears -i els de Canàries, Ceuta i
Melilla- haurien de proposar fórmules imaginatives per
combatre el sobrecost de la insularitat, però sense restringir la
viabilitat de les empreses.

-Quina va ser la primera companyia que decidí apujar les
tarifes?

-Mesures, per exemple, del tipus de règim fiscal específic?-Spanair va ser la primera a reaccionar en comprovar que la
nova estructura de costos li provocava una situació econòmica
massa compromesa. Per tant, decidí augmentar les tarifes i
comunicà els nous preus als sistemes de reserves Amadeus.
Les altres empreses -Iberia i Air Europa- reaccionaren en el
mateix sentit perquè hi havia elements objectius i externs a les
companyies que aconsellaven prendre aquesta decisió. Tant la
pròpia paritat del dòlar com l'increment de les taxes aeroportu-
àries són aspectes aliens a la pròpia gestió empresarial i
afecten de manera semblant totes les companyies.

-No sé si ha de ser aquesta fórmula o d'altres, però el que no és
normal és que la primera reacció del Govern sigui presentar
una denúncia. Ens hagués agradat que es reunís amb nosaltres
a tractar el tema, que hagués escoltat les nostres justificacions i
després hagués opinat. Per això abans he dit que hi ha confu-
sió, que es mescla tot. Perquè no hem d'oblidar que les empre-
ses integrades a AECA estan creant llocs de treball i riquesa a
les Illes, fan un esforç empresarial important, paguen aquí els
impostos de les societats i dels treballadors... i en lloc de
sentir-nos afavorits per l'aplicació de polítiques que ens ajudin
a ser més competitius sembla que tenim per damunt l'espasa de
Damocles. A més d'incrementar-nos els costos externs de les

empreses encara pareix que hem de parar-nos a escoltar
determinades opinions insostenibles, quan en realitat són els
inversors de les companyies els que arrisquen els seus diners.

CONCERTACIÓ

-Així, vostè afirma que no hi ha hagut cap tipus de concerta
ció entre les companyies per sostreure's al joc de la lliure
competència?

-Neg de forma rotunda que hi hagi hagut la més mínima
concertació perquè en realitat mai no podrà existir un pacte
que afecti les tarifes del sector aeri, ja que és un àmbit empre-
sarial caracteritzat per una gran competència, i més al mercat
espanyol, on la competència entre els sectors públic i privat és
tan intensa.

-Pareix que el Govern actua deforma oportunista, com si
atengués únicament criteris electorals...

-Jo no criticaria sols el Govern, ja que fins i tot he llegit
declaracions d'altres polítics que mantenen una línia d'oposició
a l'apujada de tarifes. I aquesta actitud no és la correcta,
perquè si s'ha de contemplar la insularitat que es faci d'altra
manera, ja que, al cap i a la fi, les mesures per pal·liar la
insularitat beneficien els ciutadans, no les companyies aèries.
Cal que els polítics de les Illes proposin fórmules noves i que
les negociïn amb l'Administració central, però no val fer
plantejaments que posin en perill la supervivència de les
empreses. També cada cop llegesc declaracions més esbojarra-
des de membres del Govern central quan, precisament, són les
seves decisions les que provoquen augments en els costos de
les companyies.

-Però les companyies integrades en AECA fa poc temps que
han subscrit un acord amb Iberia referent a la fórmula
Interline...

-És ver que l'augment de tarifes ha coincidit amb la signatura
de l'acord Interline -que possibilita viatjar en una companyia
diferent de la que ha emès el bitllet en el cas de la manca de
places en un determinat vol- i que aquesta coincidència pot
haver provocat una certa confusió en el sentit d'haver afavorit
la concertació. Però aquest fet és sols una simple coincidència.
AECA havia denunciat Iberia a les autoritats de la Unió

Europea perquè es negava a firmar el dit acord amb nosaltres,
quan AECA té subscrit pactes semblants amb la major part de
les companyies europees. A més, la pràctica de l'Interline sols
afavoreix l'usuari, ja que no genera ingressos per a les empre-

NOUS INCREMENTS

-El president d'Air Europa ha dit que hi podria haver nous
increments de tarifes. Què en pensa?

ses.

-Si els costos dels serveis que es presten a les companyies
aèries continuen apujant, per exemple proveïdors de serveis
aeroportuaris, preu del carburant, disponibilitat d'avions en el
mercat, etcètera, les empreses aguantaran fins on podran, però
quan no puguin més acabaran per actuar sobre les tarifes. De
totes formes, crec que la frase del president d'Air Europa no
acaba aquí, perquè si es reduïssin els costos d'aquests serveis
les empreses tomarien a plantejar-se la baixada de les tarifes.
Entenc que Juan José Hidalgo volia dir que si continuen
apujant els costos externs es veuran obligats a encarir de nou
les tarifes, però que si baixen, també es reduiran.

-Què pensa de l’obertura d'un expedient per part del Servei de
Defensa de la Competència?

-L'organisme del Ministeri d'Economia ha fet el que havia de
fer: ha visitat les dues companyies d'AECA -Air Europa i
Spanair- els ha demanat informació i ha obert un expedient.
Supòs que les dues empreses presentaran les corresponents
al·legacions i, com que no hi ha hagut concertació, podran
demostrar l'absoluta transparència en la presa de decisions
sobre les tarifes.
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-En quin nivell es troben actualment les tarifes respecte a les
que s'apliquen a Europa?

doblers fossin destinats a reduir deute i al finançament de la
operació de reduir plantilla, ja que tothom apuntava que
aquesta era sobredimensionada. Però en haver rebut la subven-
ció vérem que llançava una campanya de tarifes a preus molt
reduïts -inferiors als costos- que semblava feta únicament per
treure del mercat els seus competidors.

-A causa de la introducció d'una forta competència del sector
aeri, els preus que aplicaven les companyies privades espanyo-
les abans de l'apujada eren un 40 per cent inferiors. Ara, amb
la nova estructura tarifària, els preus són una mitjana del 20
per cent més barats que els que s'apliquen a Europa. Això vol
dir que la indústria del transport aeri encara té una certa
capacitat de competència i de marge diferencial de preus.

-Iberia hauria de mantenir-se com una companyia pública o
bé s'hauria de privatitzar?

-Sempre hem dit que volem una Iberia sanejada i competitiva,
que actuï en el mateix marc que nosaltres. Les companyies
d'AECA no tenen subvencions, ni les volem, ni estam acostu-
mats a competir amb diners públics. Si Iberia s'ha de reajustar,
que ho faci, que redueixi els seus costos, i si posa com excusa
que ha d'operar a línies no rendibles, que no es preocupi, que
sempre hi haurà una companyia privada que voldrà fer aquests
vols, que no vengui amb plantejaments polítics d'haver d'ope-
rar en rutes deficitàries com qui fa un favor.

-Com era l'estructura tarifària abans de l'aparició de les
companyies aèries privades?

-Fins fa poc més de quatre anys sols actuava el monopoli
d'Iberia en el mercat dels vols regulars. Si tenguéssim memò-
ria històrica podríem recordar què costava fer la ruta Palma-
Madrid i quin era el preu d'aquest mateix trajecte després de la
irrupció de la competència, perquè les tarifes es reduïren en
més del 30 per cent. El problema és que nosaltres som més
receptius als plantejaments de tarifes a la
baixa que a les actuacions d'adaptació
dels preus als increments de costos.

-Quins altres aspectes han influït
negativament en la marxa de les compa-
nyies aèries?

-En aquests darrers quatre anys han
assolit un creixement i una expansió
importants en l'àmbit dels vols regulars,
però el passat hivern les companyies es
trobaren amb una saturació i manca de

previsió del Govern central en l'adequa-
ció de l'aeroport de Madrid. Això ha
suposat una complicació en els plans
d'expansió de les empreses, però en no
poder augmentar les xifres de negocis
des de Madrid -que és l'aeroport radial
de comunicacions de qualsevol sistema
de transports que hom vulgui muntar a
l'Estat- han hagut de traslladar-se a
altres aeroports, però amb operacions
disgregades i amb moltes dificultats per
l'escassesa d'eslots (horaris en què una
companyia opera en els aeròdroms).

-Política que AECA segurament considera desencertada... -Què passaria, però, si Iberia abandonàs una línia no excessi-
vament lucrativa?

-Així és, ja que les autoritats polítiques del Ministeri de
Foment han volgut primar per damunt de tot la puntualitat en
uns nivells espartans en relació a la capacitat que han de tenir
els aeroports. Aquest problema, dut a un extrem, seria equiva-
lent a reduir les cues de pacients a la sanitat pública mitjan-
çant la supressió d'una bona part dels malalts. Primar la
puntualitat suposa reduir el nombre de vols i, de passada,
limitar les possibilitats de crear nous llocs de treball.

-Si abandona una ruta hi ha dues opcions: o que el Govern
central la declari d'interès general -i que subvencioni directa-
ment l'usuari perquè tengui un diferencial de preu més baix- o
que passi a ser coberta per les companyies privades. Nosaltres
volem que Iberia redueixi la seva grandària, perquè, tal com
diuen els experts, amb la seva macroestructura és impossible
una reducció de costos efectiva. Per tant, l'únic futur que
nosaltres veim a Iberia és que comenci la seva privatització.
No hem dit mai que volem la desaparició d'Iberia, ja que hi ha
massa història al seu darrere i s'han de reconèixer les bones

èpoques de la companyiaen què estigué ben gestionada i la
labor que ha fet per connectar el país amb el món del progrés.
Però el que sí demanam és un pla de xoc perquè Iberia pugui
ser una empresa competitiva com British Airways, per exem-
ple, que cada any té beneficis.

SUBVENCIONS A IBERIA

-Què pensa de les subvencions que rep Iberia de l'Estat?

-En el cas de la darrera subvenció que aprovà la Unió Europea
-de 140.000 milions de pessetes- AECA té presentada una
denúncia a les autoritats de Brussel·les perquè considera que
no es compleixen les dues condicions imposades: que aquests
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-Oferir una resposta taxativa no és gens fàcil. El que passa és
que no tenim memòria històrica i per això sovint perdem els
orígens. Cal recordar que durant les temporades altes dels
darrers anys l'aeroport estava qüestionat per la deteriorada
qualitat del servei i pràcticament tot el sector turístic clamava
per una nova terminal. Ara ja la tenim i, malgrat que funciona
amb notables deficiències, cal esperar que se solucionin aviat.

-Com són les companyies de bandera a la major part dels
països d'Europa?

-Nosaltres anomenam companyies de bandera a aquelles
empreses que són majoritàriament de capital públic i es
gestionen amb criteris polítics. Aquí, en un estat tan centralis-
ta en matèria aeroportuària, tenim una còpia dels models
operatius francès i italià i és precisament en aquests països on
hi ha companyies d'aquestes característiques, gestionades amb
criteris polítics i amb grans dèficits d'explotació. Però als
països del nord d'Europa, inclosa Alemanya, no se segueix
aquest model. British Airways és privatitzada, KLM és en
camí de privatització total, així com Lufthansa... Aquesta és la
fórmula que hauríem de seguir.

-Quines deficiències hi veu?

-Una de les deficiències que hem plantejat a les autoritats de
l'aeroport -que han promès resoldre prest- és la referida a les
llargues distàncies que han de recórrer els usuaris, característi-
ca que s'hauria de compensar amb l'oferta de millors serveis.
També hi ha el problema dels vols interinsulars i alguns
nacionals de trajecte curt, la durada dels quals sol ser inferior
al temps que tarden els passatgers per moure's dins les termi-
nals. Per això hem plantejat a la direcció aeroportuària que
trobi una solució perquè aquests embarcaments no es facin per
les terminals A o B, sinó per una àrea de recorregut breu.

-Què pensa la patronal AECA respecte a l'aventura de la
companyia Iberia a Amèrica del Sud?

-Lamentablement, no ha estat gens bona i fins i tot gosaria
qualificar-la de nefasta. Crec que l'opinió pública n'ha perce-
but la gestió com una sagnia de diners. En pura teoria, molts
dels plans d'inversió de la companyia pareixien atractius, però
després resultaren desastrosos en enfrontar-se a les realitats de
cada país. Crec que la situació d'Iberia a Amèrica del Sud ha
estat tan nefasta que ha posat en perill la seva pròpia supervi-
vència.

-Quin és el plantejament d'AECA en relació a la capacitat
d'acollida de moviments aeris?

-L'aeroport té dues pistes, amb una capacitat operativa de
quaranta-dos vols per hora. Nosaltres consideram que una
comunitat autònoma com Balears, que pràcticament viu en un
90 per cent del turisme, hauria de tenir unes instal·lacions
flexibles, de manera que si no fóssim capaços d'atendre tot el
trànsit hauríem de desenvolupar capacitats addicionals. Amb
la nova terminal no tenim problemes d'acollida de passatgers

AEROPORT

-La remodelació i ampliació de l'aeroport de Palma satisfà les
aspiracions de les companyies aèries privades?
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territori espanyol. Però si
no hi ha prou capacitat
per absorbir més vols, les
empreses hauran de
prendre una decisió i
potser aquest aspecte el
podrem detectar els mesos
vinents quan comprovem
si la política del Govern
central s'orienta cap a la
inversió en aeroports o si
aquests en romanen
decantats. En aquest
darrer cas, les companyi-
es que vulguin continuar
creixent hauran de sortir
a l'exterior.

-Quin camí pot ser el més
adient per al creixement
de les companyies aèries
privades?

-Consider que ara mateix,
a part dels possibles
processos de fusió que hi
pugui haver entre compa-
nyies, hi ha altres fórmu-

les de cooperació i de desenvolupament com els acords de
franquícia, d'intercanvi d'eslots, de xarxes de distribució... Més
que arribar a pactes de fusió seria molt millor fixar acords de
comercialització que permetin generar sinèrgies.

perquè està dimensionada d'acord al nombre d'usuaris prevists
per al 2010. Llavors el plantejament correcte és si amb les
dues pistes actuals hi ha encara marge per incrementar
substancialment la capacitat de vols, i jo crec que sí.

-L'any 2010 no és tan enfora. Què pot passar després? -Quantes persones treballen en les companyies d'AECA ?

-L'actual situació no podrà allargar-se molt més de cinc anys,
sempre que es mantengui l'increment del nombre de vols
obtinguts darrerament. Els futurs responsables de l'aeroport
seran els qui hauran de respondre la pregunta sobre si l'aero-
port serà suficient i la societat haurà de decidir si vol que les
Illes continuïn essent receptores de turisme amb els nivells de
creixement prevists.

-La plantilla global directa se situa entre les sis mil o set mil
persones, però hi ha empreses que formen grups -amb agèn-
cies, majoriestes de viatges, etcètera- i en aquest cas la xifra
d'ocupats arribaria a les vint mil persones, amb una caracterís-
tica molt especial: que la immensa major part d'aquests
treballadors es concentra a les Illes, on les empreses tenen la
seva seu social central. Aquest fet suposa una important font
de riquesa per a Balears, ja que les companyies abonen aquí els
impostos locals i taxes.LIBERALITZACIÓ

-Una indústria, la del transport aeri, que s'hauria de
potenciar...

-Què pensa vostè que suposarà per a Mallorca la liberalitza-
ció del sector aeri europeu?

-Efectivament. Però a vegades em resulta curiós escoltar o
llegir declaracions de polítics manifestant la necessitat de
potenciar la indústria de les Illes. I quan jo els he demanat a
quin tipus d'indústria es referien m'han parlat d'informàtica i
d'altres tecnologies avançades. Tot això està molt bé que es
potenciï, tot i que no hem d'oblidar que una de les primeres
indústries de Balears és el transport aeri i pareix que aquest
sector no necessita gens d'atenció.

-Crec que no s'ha entès molt bé el que passà a partir de 1' 1
d'abril d'enguany. La liberalització és un procés que començà
anys enrere i la darrera fase ha afectat els anomenats vols de
cabotatge. Aquesta és la mesura que acaba d'entrar en vigor i
que permet a les companyies aèries fer vols domèstics a altres
països de la Unió Europea. A la vista del que he comentat
abans sobre els problemes de capacitat dels aeroports i la forta
competència amb què treballa el sector, veig molt difícil que la
liberalització provoqui efectes immediats. No suposarà, per
tant, el desembarcament massiu de companyies europees al
territori espanyol.

-Quines empreses s'integren a AECA?

-Es una associació patronal formada per diferents grups
d'empreses: companyies regulars, de xàrters, de càrrega, de
taxis i d'helicòpters i actualment representa el 99 per cent del
sector aeri privat espanyol. Entre les companyies grans hi ha
Air Europa, Spanair, LTE, Futura, i Viva Air. Darrerament Air
Nostrum ha sol·licitat la seva integració. Aquest estiu les
companyies operaran amb un centenar d'avions.

-Hi ha previsions per part de companyies d'AECA d'anar a fer
vols de cabotatge a altres països?

-En aquests moments pens que si aconseguim solucionar el
problema de la capacitat dels aeroports les empreses d'AECA
tenen encara un destacat potencial per desenvolupar-se a
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va esser, en el seu moment una "aventura rara", ja que en els
anys 60 i principis dels 70 molt poca gent pensava que
tendrien futur els hotels que no es trobassin devora la mar o a
una platja. Així que quan vaig arribar a l'hotel Es Molí em
vaig canviar les piles del que és la hostaleria massificada
respecte a la hostaleria de la qual parlam ara.

general, quin diagnòstic fan de l'hostaleria mallorquina?, com
la veuen?

Un estar
de Reis

estic parlant dels pocs hotels que hi havia al Passeig Marítim o
en el Terreno en els anys cinquanta. Pari d'aquesta hostaleria
que s'ha construït massivament i en molts de casos damunt les
platges.
Al principi, els nostres hotels eren a associacions que, per
raons d'especificitat no tenien cap interès en comú amb
nosaltres i a un moment determinat, per iniciativa nostra i
també de la mateixa Associació Hotelera, es va decidir fer una
associació dels hotels, (en aquest cas de bon de ver tradició-
nals) que tenen una sèrie de característiques en comú. No és
que tots els hotels hagin de ser iguals, però es plantegen una
sèrie de condicions mínimes, com, per exemple que tenguin un
màxim de cent habitacions ja que l'associació, sobretot dóna
importància al servei personal i consideram que quan hi ha
més de cent habitacions, l'atenció personalitzada és molt
difícil.
Un altre requisit és el respecte per la naturalesa. Tots els
nostres hotels situats en medi rural -i això no vol dir sols al

camp, sinó també dins pobles- han d'estar pensats per respectar
aquest entorn. Tenim tres membres que estan situats dins
Palma i tots tres respecten l'arquitectura mallorquina antiga de
Palma.

Coll: Pensam que l'hostaleria mallorquina és la millor del
Mediterrani, sobretot en relació a qualitat-preu i que, en
general podem ser optimistes de cara al futur.

Fernández: Mentre no s'abusi de la construcció. És a dir, a
Mallorca des del punt de vista de places "tradicionals" ja
gairebé estam saturats, si és que no hi estam del tot, la qual
cosa és un problema important. Però voldria que quedàs clar
que ara no parlam de l'Associació Reis de Mallorca, sinó de
l'hostaleria en general.
I també hem de dir que per a l'economia de Mallorca, nosaltres
no som ningú. És l'hostaleria en general la que ha convertit
aquestes illes en la regió que té la renda per capita més alta
d'Espanya i això no són 18 hotels a una associació amb 1.500
places. Nosaltres representam una altra oferta.

SOSTENIBLE DE FA TEMPS

ONA: Darrerament es parla molt d'això que es diu "turisme
sostenible". Això, és més o menys el que vostès pensaven quan
varen decidir dedicar-se a aquest tipus d'hostaleria?

Coll: Nosaltres ja ho sabíem des del principi i per ventura fins
i tot podríem haver anat una mica més enllà. Es a dir, on és la
barrera del que és sostenible i del que no ho és? Això és molt
elàstic. Crec que hi ha zones molt massificades: Magaluf,
s'Arenal, Alcúdia que en aquests moments estan plenes. I jo no
sé quins límits hi ha marcats en aquestes àrees per evitar que
continuïn creixent.

Entrevista a Àngel Fernández i Pere Coll

per Joana Maria Roque

ONA: Bé. Poden definir què diferencia la seva associació de
l'oferta general de Mallorca a l'hostaleria?

Fernández: Hi ha el límit del POOT.
L'associació hotelera "Reis de Mallorca" té un caràcter
"tradicional". El seu president Àngel Fernández i el
vicepresident, Pere Coll, també. I tant uns com altres tenen
un ritme tranquil i educat alhora. Se'ls veu ben avinguts
(les característiques dels hotels amb el president i el
vicepresident i ambdós entre ells). No és que pensin
exactament les mateixes coses i en els mateixos moments,
hi ha matisacions i puntualitzacions però es deixen parlar
mútuament i quan un "afegeix" l'altre ho troba ben fet. Ells
mateixos varen suggerir esser tots dos a l'entrevista.
Parlen "d'un altre tipus d'hostaleria", a la qual hi va gent
que respecta la natura, l'arquitectura i el benestar, però
que no sempre és a l'abast de les butxaques de gent de
classe mitjana i veuen el problema de la "qualitat del
turisme" des d'un altre punt de vista. Ja saben que es
poden fer hotels així (ells en dirigeixen dos), però quants?
El problema no és sols com són, ara per ara, els hotels de
Mallorca, sinó també com són els clients. I no sembla una
bona idea que el tema del "turisme sostenible" s'utilitzi per
convertir en hotels altres construccions una mica més
mediterrànies o una mica més rurals.

Fernández: Això és molt senzill. Les diferències vendrien a ser

els motius pels quals va néixer l'Associació. A Mallorca
l'hostaleria rendible, la que ha dut el benestar a Mallorca és la
hostaleria "grossa" o "tradicional" entre cometes. I quan dic
tradicional vull dir l'hostaleria dels anys setanta o vuitanta. No

Coll: Però jo no sé si això basta o si s'hauria d'anar més enllà. ONA: I quins són?

ONA: Vostès són una associació atípica o especial, però, en Fernández: L'hotel Sant Llorenç, al carrer Santa Creu, el
Palau de Ca Sa Calesa, en el carrer de Miramar, darrere el

Palau Episcopal, i l'hotel Arabela.

ONA: També hi ha hotels que formen part de la seva
associació a les zones turístiques?

Fernández: A la zona de Calvià hi ha el Bon Sol, el Punta
Negra i el Bendinat. Per la part de s'Arenal no en tenim
cap. També en tenim un a Cala d'Or estil eivissenc, un altre
a Cala Ratjada, que és l'hotel Ses Roques.

UNA OEERTA DIFERENT

ONA: O sigui vostès demanen respecte per la natura,
menys de cent habitacions, servei personalitzat i...

Fernández: Que l'edifici tengui una certa personalitat, que
no tenguin més bufet que el del berenar o "desdejuni" que
diuen els catalans, que si està situat en medi rural tengui
respecte per l'arquitectura i els espais verds, però no quatre
plantes penjades o com certs hotels de platja que tenen un
bocinet petit de verd i tota la resta és ciment. I com ja hem
dit, que si estan situats dins Palma, siguin edificis amb
caràcter. Però, sobretot, el tema està en "servid","servid" i
"servici".

ONA: Per quins motius varen decidir dedicar-se a aquest
tipus de hostaleria que no és la típica, tòpica o més cone-
guda a Mallorca?

Coll: Jo no venc del món hoteler, però em va atreure
aquesta idea de poder fer un tipus de turisme al qual li
agradàs el món rural i, amb un altre soci, després d'una
rehabilitació de gairebé tres anys, a 1985, vàrem decidir
obrir aquest hotel, el Vista Mar de Valldemossa. I cada dia
tenim més clar que hem de continuar per aquest camí, ja
que creim que cada vegada hi ha més clientela que demanda
aquest tipus de productes.

Angel Fernández va néixer a Palma a 1947. És tècnic
d'empreses i activitats turístiques i diplomat en hostaleria
per TEscola de Laussanne. Ha treballat a la cadena Sol,
Royal Tour i a Iberotel. Actualment dirigeix l'hotel Es
Molí de Deià. És el president de l'Associació Reis de
Mallorca. És casat i té un fill.

Pere Coll va néixer a Sóller a 1949 i des de 1956
resideix a Valldemossa. Té estudis de batxiller. És direc-
tor de l'hotel Vista Mar de Valldemossa des de 1985.

Ocupa la vicepresidència de l'Associació Reis de
Mallorca. És casat i té una filla.

Fernández: Jo sí que venc del món de l'hostaleria i he fet
feina a altres tipus de hotels. A l'any 1990 se'm va donar
l'oportunitat de fer-me'n càrrec com a director apoderat de
l'hotel Es Molí que pertany a una societat espanyola amb
capital alemany i que s'havia obert l'any 1966, la qual cosa
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l'únic com és el cas dels hotels de platja. Generalment, la
majoria dels nostres hotels es reserven entre un 25 i 40 per
cent de la seva capacitat per vendre-la a clients directes. Com
s'aconsegueixen?, doncs a base de molts d'anys d'estar oberts i
fer clientela. Per ventura la primera vegada els clients vénen a
traves d'un majorista i després l'obliden i es converteixen en
els nostres clients directes.
L'Associació edita uns fulletons que van a totes les fires
possibles, tenim una central de reserves a la Federació Hotele-
ra, que no és només de l'Associació, sinó general i, a més a
més, tenim un representant a Barcelona pel tema de la cliente-
la nacional ja que, com tots sabem, en la major part són de la
zona catalana. I aquesta mitjana del 25 o 40 per cent de
clientela directa ens diferencia molt dels hotels de platja que
tenen gairebé un 100 per 100 de clients a través de majoristes.

Coll: També demanam que el servei de restaurant tengui un
nivell alt. Únicament els de Palma no tenen servei de restau-

rant ja que hi ha una gran oferta complementària prop.

Fernández: És a dir, qualsevol dels que estan fora de Palma
ha de tenir un restaurant en condicions, un restaurant "bo". El
que no pot ser és haver de pagar 14.000 o 15.000 pessetes per
dormir i després no poder tenir un bon servei de restaurant. És
a dir, hem tengut peticions d'hotels amb un gran valor arqui-
tectònic a un medi rural i que no han pogut entrar precisament
per això, per manca de restaurant.

Coll: També hi ha un altre tema important per poder entrar i
és que ha de fer dos anys com a mínim que estigui en funció-
nament.

ONA: 1 entre vostès i el que es diu agroturisme o turisme
rural...?

Fernández: Això és per la qüestió de la gastronomia ja que
estam cansats de veure a Mallorca restaurants que obrin,
durant un any o dos funcionen molt bé i que després, per raons
que no vénen al cas, baixen. Fernández: D'entrada li vull deixar clara una cosa: "turisme

rural", es diu, però és un concepte general que ja no existeix
com a classificació hotelera. Va existir, però ara ha quedat
agroturisme i hotel rural.
Això són qualificacions de la Conselleria de Turisme del
Govern balear. I no sé si estan molt clares les diferències entre

una cosa i altra.

ONA: Vostès ja han dit que tenen més personal o servei que
en la major part dels altres hotels. I els sous?

Fernández: Això entra a la comptabilitat de cadascú. Això és
una associació. No és una cadena.

Coll: Bé, podríem dir que turisme rural vendria a esser la
rehabilitació completa d'un edifici. És a dir, el canvi d'ús per
convertir-lo d'un ús agrícola a un ús hoteler, tot tenint en
compte que el resultat d'aquesta operació sols poden esser 25
habitacions- que són 50 places- amb un mínim de 50.000
metres quadrats de terreny, la qual cosa vol dir devers 1.000
metres per plaça.
I l'agroturisme normalment és partir d'una explotació agrària
en règim familiar que es troba amb certes dificultats i que
necessita un complement de la seva renda agrària, per la qual
cosa es milloren una sèrie d'habitacions, es lloguen i d'aquesta
manera s'obté una renda agrària complementària. Llavors les
obligacions que tenen aquests senyors són donar el berenar,
mantenir les habitacions en condicions, que la finca tengui una
certa antiguitat. A més a més crec que hi ha d'haver un bany
per cada dues habitacions i el màxim és de 12 habitacions.

ONA: Però, parteixen com a mínim del conveni d'hostaleria?

Fernández: Sí, sí. Com a mínim. I després cadascú paga el que
troba que ha de pagar de més per damunt d'això.

Coll: A més a més, no és sols que tenguem més gent, és que el
nostre personal és un personal més qualificat. Al cap i a la fi,
més persones i més qualificades són el que donen les garanties
que hi haurà més servei.

Fernández: També ho podríem dir d'una altra manera. A un
menjador en el qual hi ha un bufet i nosaltres parlam de cent
habitacions com a màxim hi podria haver dos-cents clients i
quan se'ls serveix en sistema bufet el màxim que se sol posar
són 5 o 6 persones. Nosaltres per servir 200 clients, en
necessitam 18 o 20, ja que el que feim és servir a la taula i en
alguns casos, fins i tot fent les porcions davant els clients... en
una paraula, com es feia a Mallorca fa quaranta anys, quan
encara no es coneixien tots aquests sistemes tan moderns que
no criticam i que sabem que són els que han dut molts de
beneficis a Mallorca, però nosaltres ens dedicam a una altra
clientela.

Fernández: També ha de continuar l'activitat agropecuària
mentre que un hotel rural, per dir-ho clar ve a esser una casa
de possessió antiga convertida en un hotel de quatre estrelles i
l'agroturisme és una casa de pagès on encara hi ha una expio-
tació: cabres, vaques o el que sigui i que, a més a més, lloga
habitacions.

PODER ADQUISITIU
Coll: Jo he conegut clients que han volgut estar uns quants
dies aquí i uns altres a un agroturisme i m'han explicat que
volien que els seus fills tocassin la lletuga, la col, els melons...
Hi ha gent que necessita que els seus fills vegin totes aquestes
coses, ja que viuen a unes ciutats totalment despersonalitzades.
Llavors, anar a un lloc d'aquest els permet estar en contacte
amb la natura.

ONA: Una clientela que ha de tenir un cert poder adquisitiu.

Fernández: És clientela de classe mitjana o alta.

ONA: Per quant els pot sortir passar 15 dies a Mallorca?

Fernández: Devers 450.000 pessetes dues persones, només
dormir i berenar. Fernández: És a dir, bàsicament les diferències que hi ha són

el nombre d'habitacions i les exigències per tenir una categoria
o una altra. A un hotel rural són 25 habitacions, serveis de 4
estrelles i menjar. Agroturisme pot tenir restaurant si vol, però
el que ha de fer és donar habitació i berenar al matí.
I quan parlam d'hotels de quatre estrelles parlam de calefacció,
aire condicionat, etcètera.

ONA: Com aconsegueixen la clientela, a través dels majoris-
tes de viatges?, directament?, tenen qualque sistema propi?

Fernández: El canal més important dels hotels de l'Associació
Reis de Mallorca són els majoristes de viatges, però no és
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ONA: I vostès, al marge del que han explicat de les seves
característiques, també han de tenir un mínim d’estrelles?

Fernández: Nosaltres hem parlat amb majoristes que ens
diuen, com a representats d'aquest sector, que estan cansats
que els facin noves ofertes d'agroturisme i turisme rural que no
poden acceptar per manca de clients. Hi ha gent que molt
alegrement es posa a muntar hotels d'aquest tipus amb inversi-
ons importants sense saber molt bé com acabarà la història.

Fernández: En absolut. Nosaltres tenim des d'hotels d'una
estrella fins a altres de cinc estrelles. I m'agradaria tornar al
tema de l'agroturisme o turisme rural. Jo també pens que pot
arribar a degenerar per una simple raó i és que la clientela
interessada per aquest tema sols és un grup petit del mercat
europeu, un segment molt curt. I si se'n fan a balquena, pot
arribar a haver-hi una crisi semblant a la que hi va haver en el
seu dia amb els hotels normals.

ELS CAMP DE GOLF

ONA: I els camps de golf?, també es diu que són per a
atreure un turisme de qualitat.

Coll: I això vol dir davallar preus, disminuir la qualitat i aquí
es romp la cadena. Evidentment jo crec que l'hostaleria del
futur passa per una infraestructura molt ben feta a la qual el
client exigeix una sèrie de comoditats que no exigia fa deu
anys. I s'ha de començar a pensar en les exigències de l'any
2010, ja que del contrari ens trobarem que molts d'hotels
estaran totalment desfasats.

Coll: Pens que està be fer camps de golf, però mentre es reguin
amb aigües depurades. Com a mínim els camps de golf no
espatllen el paisatge.

ONA: Però hi ha demanda potencial?

Fernández: No hauríem de mesclar el tema dels camps de golf
amb els nostres hotels. Tenim el cas de golf de "Poniente" que

es manté amb gent que està a
Magaluf i a Santa Ponça. A la
nostra mentalitat d'espanyols,
així com a la dels francesos o

suïssos el golf és una cosa "d'alt
standing", però no passa igual a
la mentalitat dels britànics o

americans. Qualsevol britànic
juga a golf. I el problema que
tenen és de meteorologia. A
Anglaterra tenen aigua, molta,
però no tenen un clima que els
permeti jugar a golf la major
part de l'any.

Coll: Efectivament, jo crec que
si se sap reutilitzar l'aigua
depurada, no hi ha problema
per construir més camps de
golf, però clar, fins a uns límits.
Hem de saber créixer d'una
forma gradual, segons el mercat
i, a la vegada, tenir molt clar
que els camps de golf s'han de
fer allà on es puguin aprofitar
les aigües depurades, no a
qualsevol part.

a

Fernández: A més a més, a vegades pareix com si els camps de
golf haguessin de ser una cosa inamobible, per què no se'n
poden tancar uns i obrir uns altres? A Anglaterra han desapa-
regut molts de camps de golf i se n'han fet d'altres. I golf no
vol dir necessàriament clientela de luxe.

Fernandez: Això a l'altra hostaleria. A la nostra no tant.
Tenim un altre problema i és que com que anam a un mercat
curt, si resulta que hi ha massa establiments de qualitat,
tampoc no omplirem.

TURISME DE QUALITAT
Coll: Però garanteix una certa ocupació fora de la temporada
d'estiu.ONA: Això és el tema de sempre, del turisme de qualitat o

car. Fins a quin punt Mallorca es pot omplir de turisme de
qualitat? ESTACIONALITAT

ONA: Entrem doncs en el tema de l’estacionalitat.Coll: No, no. Mallorca mai no es pot omplir de turisme de
qualitat.

Fernández: Es mal d'arreglar això.

Coll: Partim d'un segment de mercat petit i desequilibrar el
tema podria crear molts de problemes.

Coll: L'estacionalitat és un tema complicat, una màquina de
moltes peces i el golf n'és una.

ONA: Vostès sofreixen menys els problemes de l'estacionalitat
que altres tipus d’hotels.
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bones. Això seria posar en perill la rendibilitat de les empre-
ses. Si un té obert set mesos, per ventura podria fer un pla per
obrir vuit mesos amb uns ajuts, unes subvencions i més
endavant anar augmentant a poc a poc. Però també hem de
tenir molt clar quina clientela hi pot haver a Europa si és que
n'hi ha.

Coll: Fins fa poc a Mallorca molts d'hotels sols tenien obert
quatre mesos a l'any i el que obre manco temps dels nostres,
obre sis mesos. N'hi ha que estan oberts tot l'any o més de la
meitat, nou mesos. El promedi és de deu mesos. O sigui, es pot
dit que la nostra associació és de les que menys pateix el tema
de l'estacionalitat.

Fernández: Però és lògic. Agafem un hotel qualsevol que
estigui enfora de Palma. Quan no fa sol i la mar és freda, què
ha de fer el client allà dins? I per altra part, és més agradable
Jugar al golf el mes de novembre que el d'agost, suant.

ONA: La situació actual d'Europa i el camí cap a Maastritcht
i l'euro, afavoreixen el turisme? El mercat alemany, que se sol
entendre com a "més ric”, ho és realment?, és el que permet
major optimisme?

Fernández: A Alemanya ara tenen els problemes econòmics
que hi va haver a Anglaterra a finals dels anys setanta i
principis dels vuitanta. Resulta que els productes que es fan,
pel cost de la mà d'obra comencen a no esser competitius i les
empreses alemanyes se'n van a Taiwan o a altres parts d'Àsia.
Així que la societat alemanya haurà de canviar i això durà uns
problemes i unes adaptacions com va passar a Anglaterra, on
la societat ha canviat i s'ha passat a una economia més de
serveis. Què durarà això a Alemanya? No ho sabem, però és
cert que durant una sèrie d'anys el turisme a Mallorca pot
sofrir.
Encara hi ha una cosa més greu referent a l'euro i aquí hem de
parlar des d'un punt de vista egoista. Resulta (^ue hi ha tota
una sèrie d'immigrants dels països del nord d'Àfrica que volen
venir a treballar a Espanya i nosaltres, que tenim atur, no els
poden acceptar. Així que la gran temptació de la Unió Europea

potser donar-los ajudes perquè es desenvolupin
turísticament i llavor fer-nos una competència molt
grossa.
Aquesta cançó que "som els millors de la Mediterrà-
nia", ja fa temps que la sentim i mira si han sortir
hotels per Grècia, Turquia o Tuníssia. A més a més fins
ara sempre hem tengut l'arma de la devaluació de la
moneda per fer front a situacions de crisi turística, però
quan hi hagi euro no es podrà continuar devaluant i
aquesta és una altra amenaça per a l'economia general
de Mallorca, ja que tots vivim del turisme: el fuster, el
sabater, el carnisser.

ONA: Els ajuntaments turístics i el mateix Govern balear fan
plans i estratègies per rompre l'estacionalitat. Vostès, com
creuen que s’hauria d’actuar?

Coll: Evidentment una de les maneres de rompre l'estacionali-
tat és promocionar aquesta Mallorca diferent i sé que es fa ja
que he participat a diverses reunions a les quals s'han marcat
objectius o propòsits com els mateixos camps de golf, el
turisme cultural, els ports esportius, el turisme de convencions,
etcètera.

Fernández: Ara, esperar que Mallorca sigui com Canàries és
somniar truites perquè el temps és el temps i aquí no fa sempre
bon temps.

Coll: No es pot pretendre que tothom tengui obert així per les

ONA: I això, ha d’anar a més?, s’ha de procurar
enfocar tota l’activitat econòmica de cara al turisme o
hi ha d’haver altres alternatives?

Fernández: Hi ha d'haver altres alternatives, natural-
ment.

Coll: Sí. No crec que hi hagi cap cas ni dins Espanya
ni dins Europa on l'agricultura estigui tan abandonada
com aquí. I això ha estat per mor de moltes coses que
han passat: que la gent s'ha estimat més anar a fer de
cambrer o a treballar a la construcció, que es compren
productes agrícoles a fora per mor que són més barats...
I això és un problema molt seriós. Hi ha hagut molts de
plans "renove" per canviar cotxes, però no n'hi ha
hagut, ni ningú n'ha parlat per canviar els tractors, la
factura a pagar a GESA per l'electricitat agrícola és
impresentable i només li pos uns quants exemples i les
extraccions que es fan d'aigua de la Marineta cap a
Palma són la darrera cosa que faltava.

§
Fernández: I a més a més, tenim unes sequeres que són
com a paners foradats. El problema de l'agricultura és
bastant més complicat i no crec que s'arregli fent molts
agroturismes.

Qí

§
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Les Balears guanyen poskíoas davant
la ínsularítat í el règim especial

les illes s'han de veure beneficiades en el repartiment
de fons de cohesió i altres subvencions europees des-
tinades a pal·liar un subdesenvolupament que, com és
lògic, no s'avé amb l'alta renda per capita de què dis-
posen les Balears o altres regions insulars del nord
d'Europa. La proposta balear, sense voler frenar les
ajudes a les regions pobres, siguin o no insulars, es
decanta per separar el concepte d'insularitat, de ma-
nera que les illes puguin gaudir de règims especials
que sense constituir cap privilegi permetin superar les

barreres insulars.

Els darrers mesos han significat l'inici d'una batalla que el Govern balear havia
preparat des de feia anys: l'aprovació del règim fiscal i econòmic especial pel Con-
grés de Diputats i el reconeixement del fet diferencial insular per la Unió Europea.
Les primeres confrontacions amb els parlaments espanyol i europeu s'han saldat
amb petites victòries provisionals.

s.v.

MADRID, ENCARA RETICENTNo han estat triomfs aclaparadors, ni sols ha estat possible
la unanimitat -a causa de la negativa del PSOE a donar suport
a la proposta del Parlament balear- però les anades i vengudes
a les institucions espanyoles i europees han fet possible que
el primer balanç sigui moderadament optimista. Fa dos mesos
ningú no donava un cèntim pel projecte de règim fiscal i eco-
nòmic especial que el legislatiu autonòmic havia aprovat fa
ara dos anys, així com tampoc no s'esperava que la reforma
del Tractat de Maastricht pogués incloure un reconeixement
específic al fet diferencial insular, i no obstant això el presi-
dent Matas va tornar de la cimera de regions i ciutats europe-
es celebrada a Amsterdam el passat mes de maig amb una
resolució del Parlament Europeu que insta la Comissió a re-
conèixer la insularitat, a més de la presa en consideració pel
Congrés de la Llei de règim especial.

Dia 16 de maig el Parlament d'Estrasburg aprovà la resolu-
ció que reconeix el fet diferencial de la insularitat i que, per
tant, obre el camí perquè els governs acceptin incloure aquest
reconeixement en la pròxima reforma del Tractat de Maastricht.
L'eurodiputada mallorquina, Francesca Bennassar, ha mani-
festat que "aquesta és una excel·lent notícia, tot i que encara
no s'han de fer sonar les campanes". La resolució específica
que la insularitat no ha de ser obstacle perquè les illes puguin
desenvolupar-se econòmicament de manera sostenible, en
clara referència a la necessitat de no fer malbé l'entorn per
mor del monocultiu turístic, planteja la possibilitat d'una poste-
rior acceptació del règim fiscal proposat pel Parlament balear
davant el Congrés de Madrid que, entre d'altres coses, vol
compensacions en el transport i Incentius fiscals per
reequilibrar l'economia de les nostres illes.

D'aquesta manera el Govern balear, amb el Partit Popular i la
resta de forces polítiques i agents socials que han donat su-
port a la iniciativa, creu que podrà vèncer les reticències que
encara resten a Madrid respecte a l'oportunitat del règim espe-
cial. La resolució del Parlament Europeu té un valor moral que
no compromet els governs, els quals estan massa ocupats,
segurament, en altres qüestions de major transcendència per
al futur de la Unió Europea, com és la moneda única. Però de
moment, contra tot pronòstic, s'ha aplanat el camí i això ha
encoratjat els defensors del règim especial, fins al punt que
l'Obra Cultural Balear el va incloure en el manifest unitari que
es va llegir amb motiu de la darrera diada per la llengua cele-
brada en el Born de Palma.

Queda, però, molt de camí a recórrer. El Govern balear va
haver de lluitar molt perquè el Govern central acceptàs que el
grup parlamentari popular votàs a favor de l'admissió a tràmit
del règim. El vicepresident, Rodrigo Rato, afirmà després de la
votació que la majoria de les demandes de les Balears ja s'han
satisfet amb els darrers acords de finançament autonòmic, fent
veure que el règim, un cop hagi de ser aprovat article per arti-
cle, es buidarà de contingut fins a quedar, potser, en simples
mesures compensatòries per al transport. Una opinió que el
president Matas no comparteix, almanco públicament, encara
que no deixa de dir que com a primera passa importa més el
reconeixement del fet diferencial que el contingut de la llei.

EL PSOE ES QUEDA SOL

En qualsevol cas, l'acceptació de la proposta de règim espe-
cial no va ser unànime. La presa en consideració pel Congrés
de Diputats va rebre 187 vots a favor i 125 en contra (els del
Partit Socialista), a més de tres abstencions de Coalició Canà-
ha. El diputat socialista Antoni Costa va haver de defensar la
postura del PSOE contrària a un règim que és, va dir, insolidari
i discriminatori "perquè beneficia els rics". Dies abans el se-
cretari general del PSIB-PSOE, Francesc Triay, havia mani-
festat a Palma que els socialistes no podien donar suport a un
règim que proposa la conversió de les Illes en un paradís fis-
cal, una crítica aquesta que va ser utilitzada per Unió Mallor-
quina contra el seu principal soci del "Pacte de Progrés" quan
afirmà que UM sí que vol aquest paradís, mentre que el PP el
responsabilitzava davant un hipotètic fracàs de les negociad-
ons a causa de la negativa socialista a consensuar la llei.

Els nacionalistes, tant UM com Pere Sampol, que va ser un

EUROPA DÓNA LA PRIMERA PASSA

Aquest senzill reconeixement es produí simultàniament a la
celebració de l'esmentada cimera regional d'Amsterdam on el
president Matas s'havia traslladat per insistir, justament, en
aquesta qüestió. Fonts del Parlament Europeu coincideixen a
assenyalar l'important èxit que la resolució ha significat per a
les Illes Balears, comunitat que en els darrers mesos han sa-
but liderar la resta d'illes europees per centrar i fer raonables
les seves reivindicacions. Cal recordar, en aquest sentit, la
intervenció del conseller d'Economia, Antoni Rami, ei mes de
març, davant l'intergrup d'illes del Parlament Europeu, quan
plantejà una alternativa a les propostes que tradicionalment
feien les illes de la Mediterrània i, en especial, les gregues.

Grècia defensa el manteniment d'un sistema segons el qual
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dels defensors de la proposta ■

davant el Congrés de Diputats,
no varen escatimar crítiques :
tant al PSOE com al PP. Als

primers per considerar que ha-
vien equivocat l'estratègia, ;
perjudicant així el conjunt de :
la societat balear. Segons el
PSM, l'expoli fiscal a què l'Es- ;
tat ha sotmès les Illes és noto- ■

ri i, per tant, s'han d'exigir re- :
paracions. Això no obstant, ■

creu que el contingut del règim ;

podria ser millorat i que s'hau-
ria de centrar en el seu bessó, '

és a dir, en el trencament dels :

actuals desequilibris econò- ;
mies, culturals i mediambien- ;

tais que pateix la comunitat au-
tònoma. Per la seva part Es- ;
querrá Unida votà a favor tot i :

que el coordinador general de
la Coalició, Eberhard Grosske, ;
havia dit que el text presenta '
llacunes molt importants, so-
bretot de caire social, que la |
redacció definitiva haurà de :

corregir.

POLÈMIC VIATGE
A LES CANÀRIES

Cas a part va ser el de Coa-
lició Canària. Els seus diputats
es varen abstenir i és que els
canaris no veuen amb bons
ulls una aparent radicalització
de les postures de les Balears
quan les Illes Canàries han de
negociar el seu règim davant
Brussel·les i quan ja s'han tro-
bat amb fortes reticències per
mantenir els actuals privilegis.
El president Matas va viatjar a
les Canàries els dies següents
a la presa en consideració del
règim balear en un intent
d'agafar el bou per les banyes
que no ha estat ben entès per
molts dels mitjans de comuni-
cació de les Balears que va-
ren qualificar de fracàs l'ana-
da del president balear a les
illes de l'Atlàntic. De fet, va ser
un viatge molt polèmic i farcit
de bubotes, sobretot per part
canària, però que ha tengut la
virtut de situar les coses en el
seu lloc.

TRES CONTRA UN EN EL CONGRÉS DE DIPUTATS

Maria Salom (PP): La portaveu del grup popular al Par-
lament balear subratllà que el règim fiscal que dema-
nen les Balears vol compensacions pels desequilibris
provocats per la insularitat, es va referir al declivi agrí-
cola i industrial, i afirmà que "no volia avantatges res-
pecte dels competidors sinó corregir els desavantat-
ges".

Maria Antònia Munar (UM): La presidenta d'Unió Ma-
llorquina i del Consell de Mallorca va dir que les Bale-
ars a pesar de la seva aparent riquesa actual poden
quedar en una situació marginal dins de la Unió Euro-
pea si no s'arbitren mecanismes compensatoris de la
insularitat. Qualifica l'estructura econòmica de les Illes
"d'alt risc" i afirmà que la insularitat és un fet diferenci-
al que l'Estat s'ha negat a reconèixer històricament.

Pere Sampol (PSM): El secretari general del PSM apro-
fità la tribuna del Congrés per afirmar que els salaris
mitjans de les Illes eren inferiors als estatals a causa
de l'estacionalitat i que els pensionistes de les Bale-
ars cobren menys que els de la resta de l'Estat. De-
manà que una part dels recursos generats a les Illes
tornin al territori insular i que aquest deixi de ser con-
siderat com un solar pels especuladors.

Antoni Costa (PSOE): Al diputat eivissenc, el socialista
Antoni Costa, li correspongué el paper de dolent de la
pel·lícula. Segons va dir, el règim és una proposta feta
per als rics i no per als habitants de les Balears per-
què afavoreix els compradors dels iots. Equiparà les
peticions del règim a les d'un paradís fiscal i el qualifi-
ca de "llei de privilegis econòmics i fiscals per al terri-
tori més ric del nostre país".

Maria Salom (PP), Pere Sampol (PSM), Maria Antònia Munar (UM) i Antoni Costa (PSOE).
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Llums í ombres sobre l'ordenament
territorial

MENORCA

En el cas de Menorca el Partit Popular va esmenar uns
criteris que s'havien consensuat prèviament amb l'oposi-
ció. El president del Consell Insular de Menorca, Cristòfol
Thay va ser l'artífex d'un pacte entre el PP, PSOE, PSM i
EU absolutament insòlit en matèria d'ordenament territori-
ai, però el somni durà poc. El PP, que segons l'oposició,
es doblegà davant els poders econòmics més conserva-
dors, va rectificar i decidí presentar quaranta-cinc esme-
nes al document de consens davant les protestes de l'opo-
sició que acusà els populars de cedir davant l'especula-

Les darreres actuacions del Govern i del Partit Popular en matèria d'orde-
nament territorial han semblat contradictòries. L'oposició destaca la inexis-
tència d'unes directrius generals, pel que fa a Mallorca. A Menorca denunci-
en les pressions dels sectors més conservadors, mentre que a Eivissa no es
fien que el PP vulgui declarar ses Salines parc natural.

ció.

SES SALINES D'EIVISSA

Pel que fa a Eivissa destaca la proposta de declaració de
ses Salines com a parc natural. Actualment ja són reserva
natural, una figura contra la qual i'expresident Cabellas,
que té interessos privats a la zona, va mobilitzar tot el par-
tit. El PP havia votat sistemàticament contra la protecció
d'aquest espai humit, fins fa poques setmanes quan can-
vià radicalment de parer. Gabriel Cabellas i el seu germà
Carlos varen intentar que el PP pitiús retirás la proposta
de parc sense aconseguir-ho, la qual cosa tot d'una s'ha
interpretat com una pèrdua de poder del canyellisme. Tot i
això l'oposició s'abtengué perquè no es fia dels conserva-
dors.

Ses Salines
d'Eivissa.

EL RAIGUER
La darrera sessió plenària del període legislatiu previ a les

vacacions d'estiu va significar un allau de llums i ombres, pot-
ser més ombres que llums, sobre l'ordenament territorial de
les Illes Balears. Es varen votar i aprovar tres documents im-
portants: els criteris per als plans territorials de Menorca,
d'Eivissa i del Raiguer. Tots ells reberen el suport del grup
parlamentari popular i el vot en contra (Raiguer i Menorca) o
l'abstenció (Eivissa) dels grups de l'oposició. En qualsevol cas,
però, la idèntica postura dels populars en els tres casos no
significa que al partit que dóna suport al Govern tenguin les
coses clares, sinó tot el contrari.

Finalment el Ple aprovà els criteris del Raiguer. En aquest
cas el vot contrari de l'oposició va ser a causa de la manca
de directrius territorials. El Govern va decidir que abans de
les directrius, les hipòtesis de les quals varen ser presen-
tades ja fa un any, s'aprovassin els criteris dels plans par-
cials. En el cas de Menorca i d'Eivissa o Formentera no hi
ha problemes perquè formen unitats separades, però no
passa el mateix a Mallorca on el Govern ja té en marxa els
criteris del Pla, Tramuntana i Raiguer sense disposar en-
cara d'una planificació global.

Greenpeace demana que Calvià
no defraudí les expectatives de
l'Agenda Local 21

pi, tot millorant simultàniament la qualitat de vida dels seus
habitants i de la població turística que el visita.

Segons Xavier Pastor, director executiu de Greenpeace,
"Calvià pot passar de ser la pitjor mostra de destrucció
costanera i de balearització a ser un municipi pioner en la
recuperació urbana i ambiental d'una zona degradada, així
com en la promoció de tecnologies de construcció, gestió
de l'energia, l'aigua i els residus urbans compatibles amb
la conservació del medi ambient i dels recursos naturals".

Greenpeace ha presentat als assistents a la "Conferèn-
cia Internacional de Turisme i Desenvolupament Sosteni-
ble a la Mediterrània" un document titular "l'Agenda Local
21 de Calvià, una esperança que no ha de ser defrauda-

Després de l'aprovació de la "Carta de Calvià" a la conferència sobre turis-
me i desenvolupament sostenible, Greenpeace -que hi va participar activa-
ment- creu que Calvià pot passar de ser la pitjor mostra de la "balearització"
a convertirse en un municipi pioner de la recuperació mediambiental.

ONA

L'organització ecologista Greenpeace ha demanat a la
batlessa de Calvià, Margarita Nàjera, que animi decididament
les actuacions que, dins del procés "Calvià, Agenda Local 21"
puguin millorar la situació ambiental i paisatgística del munici¬
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da" en el qual l'organització ecologista analitza les
propostes de l'Ajuntament de Calvià i detalla les
propostes que ha fet Greenpeace en temes reía-
cionats amb el territori, el litoral, l'energia, el trans-
port, els materials de construcció, els residus, l'ai-
gua, les zones verdes urbanes i naturals i, fins i
tot, la gestió ecològicament adequada a la indús-
tria hotelera.

Aquest document diu que Calvià és un municipi
que ha de ser considerat urbanísticament saturat
i, per tant, tots els esforços i inversions s'han de
dirigir no al consum de nou territori sinó a la reha-
bilitació i esponjament de les zones urbanes, la
recuperació del litoral, l'estalvi energètic i la reco-
llida selectiva de fems, entre d'altres mesures eco-

lògiques.
Santa Ponça.

El Consell Insular vol que la serra
de Tramuntana sigui par< natural

lista, Ramon Socias, és a favor mentre que
a Pollença els socialistes han encarregat
un estudi abans de definir la seva posició.

EL PLA TERRITORIAL A DEBAT

El Consell Insular de Mallorca va votar majoritàriament per la declaració de
la serra de Tramuntana com a parc natural. Ara serà el Govern que l'haurà de
tramitar o en el seu cas presentar una protecció alternativa que satisfaci les
aspiracions dels municipis de muntanya que ja s'han manifestat a favor.

Sigui com sigui el tema és de màxima ac-
tualitat. El Parlament balear és a punt de
debatre el Pla Territorial de Tramuntana,
que el Govern balear ja ha fet conèixer als
ajuntaments des del passat novembre. El

text del Pla preveu la protecció de la biodiversitat, del patrimoni
natural i de l'estructura del paisatge, a més de limitar el creixe-
ment dels nuclis urbans tradicionals i estudiar les necessitats

ONA

La campanya del GOB a favor de la declaració de la serra de
Tramuntana com a parc natural ha obtingut ja els primers fruits:
vuit municipis ja s'han manifestat a favor i altres quatre debatran
pròximament la proposta. També el Consell Insular de Mallorca
ho ha fet, amb un resultat que no ofereix dubtes: PSOE, PSM,
UM i EU votaren a favor de sol·licitar del Govern balear la decía-
ració, mentre que el PP votà en contra després de veure rebut-
jada una proposta alternativa de protegir la Serra sense la figura
expressa de parc natural.

La moció del CIM, inspirada en la dels ecologistes, diu que la
serra de Tramuntana constitueix l'espai més extens i valuós de
les Illes Balears, amb una superfície total de vuitanta mil hectà-
rees que conserven tot un tresor biològic i paisatgístic. La pro-
posta del "Pacte de Progrés" demana la protecció integral dels
valors naturals i culturals de tota la Serra, si bé vol fer compati-
ble el parc amb un desenvolupament socioeconòmic que per-
meti la millora de la qualitat de vida dels seus habitants.

EL DESENVOLUPAMENT ECONÒMIC

d'habitatge per als habitants de la Serra. Segons les informad-

Aquesta darrera qüestió és, justament, la que preocupa els
responsables de la Conselleria de Medi Ambient i Ordenació
del Territori que a través de les Hipòtesis de Directrius Territori-
als també sol·liciten la màxima protecció per a la Serra però sense
una declaració de parc que pugui hipotecar-ne el desenvolupa-
ment. La proposta alternativa del PP es fonamentava en aquest
punt de vista.

L'Ajuntament d'Andratx comparteix la postura del Partit Popu-
lar, mentre que altres ajuntaments amb majoria conservadora,
com Bunyola i Esporles són a favor de la tesis del GOB, igual
que Banyalbufar, Calvià, Lloseta, Binissalem, Alaró i Santa Maria.
Altres municipis com Campanet i Puigpunyent se sumaran prò-
ximament a la llista de defensors del parc, mentre que els ajun-
tament de Sóller i Pollença s'ho pensen. A Sóller el batle soda-

Port de Sóller.
ons que s'han publicat als diferents mitjans de comunicació, el
Pla preveu diverses alternatives: la declaració de reserva de la
biosfera, el parc natural "global" o un parc natural limitat a entre
cinc i deu mil hectàrees (entre Pollença, Escorca i Mancor de la
Vall) que combinaria amb altres figures encara no definides per
a la resta del territori de muntanya. En aquest sentit, les Hipóte-
sis Territorials parlen d'un parc etnogràfic.

Per als ecologistes, el retard en el compliment de la Llei d'es-
pais naturals que preveu l'esmentat pla territorial, així com els
nombrosos atemptats que ha sofert la serra de Tramuntana en
els darrers anys exigeixen la màxima de les proteccions possi-
bles i aquesta no pot ser altra que la declaració de parc natural,
tal com acaba de sol·licitar el Consell Insular.
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El Govern proposa el gas (om asoludé al proplema energètic
deis veïns) elimina bona part de les alarmes que provocava
una central térmica, com la inicialment pensada per a
s'Estalella, ja que la combustió del gas natural no presenta
problemes greus de contaminació.

UN GASODUCTE DES DE LA PENÍNSULA
L'únic problema sembla ser la decisió sobre el transport. La

solució idònia segons el ministre Piqué, Felicià Fuster i
Bartomeu Reus és el gasoducte, però per aplicar-la s'haurà
de fer una inversió superior als 25.000 milions de pessetes.
En l'elecció final ha de jugar un paper decisiu el Pla energé-
tic que en el seu text introductori diu que "el sistema energé-
tic ha de permetre compatibilitzar les necessitats d'abastiment
energètic futures de la comunitat previstes en l'esmentat
model amb els objectius econòmics i socials establerts (...)
en les més avantatjoses condicions econòmiques i mediam-
bientals possibles (...) és a dir, la necessària minimització de
l'impacte del futur sistema energètic balear en el medi am-
bient".

El Govern balear va presentar davant el Parlament els criteris que regiran el
Pla energètic: el gas, i molt probablement un gasoducte, són les propostes
principals. El conseller de Medi Ambient assegurà que també s'aposta per
l'estalvi i per les energies renovables, però els ecologistes critiquen la manca
de límits.

OPOSICIÓ ECOLOGISTA

Els criteris parlen de protecció del medi ambient, de millora
de l'eficiència energètica i d'energies renovables. A pesar
d'això el GOB els ha rebutjat perquè "no estableixen límits al
creixement del consum i de la producció d'energia". Segons
el GOB els criteris signifiquen donar carta blanca al Govern
sense haver mesurat les propostes, és a dir, tot fent pura
teoria. El conseller de Medi Ambient ho nega i diu que tant el
Parlament com la Comissió Balear del Medi Ambient tendrán
notícia puntual del Pla. De moment, Greenpeace ha decidit
passar a l'acció i el mes passat protagonitzà diferents acci-
ons de protesta: paralitzà a la badia d'Alcúdia un vaixell que
transportava carbó per a la central d'es Murterar i instal·là
panells d'energia solar a un institut de Palma.

Es Murterar.

ONA

El Govern disposa ja dels nous criteris que han
de regir la redacció del Pla energètic. En aquesta
ocasió ja no es parla de cable submarí i, per
contra, s'aposta pel gas com a combustible man-
co contaminant. Una central de gas és molt
menys impactant que una tèrmica convencional.
Durant la presentació en el Parlament el conse-
ller de Medi Ambient, Bartomeu Reus, ho va dir
prou clar: "el Govern apostarà fermanent pel gas
com a opció energètica de cara al futur". Si bé
encara no s'ha decidit el sistema de transport
del combustible, pot ser a través d'un gasoduc-
te 0 bé mitjançant vaixells.

La solució gasoducte com a alternativa al ca-
ble submarí ja l'havia presentada al president
Matas l'encara president de GESA, Felicià Fus-
ter. Era el mes de gener, tres mesos després
que el nou Govern balear capgiràs els seus an-
teriors plantejaments energètics. El gasoducte
va ser defensat, també, pel ministre d'Indústria
Josep Piqué durant una visita realitzada a Pal-
ma l'abril passat. Piqué visità la central de Sant
Joan de Déu, el desmantellament total de la qual
ha estat promès pel Govern per a 1999.

Abans, en els pròxims dos anys, s'hauran d'ha-
ver establert les bases per garantir el subminis-
trament energètic fins més enllà del 2015. La
possibilitat d'una central de gas, situada prop de
Palma (s'havia parlat de la proximitat de l'actual
Sant Joan de Déu, però aquesta ubicació sem-
bla descartada per les mobilitzacions actuals

Criteris generals per al Pla energètU
Aquests són els criteris generals aprovats pel Govern per a la redacció del Pla

energètic, la vigència del qual es preveu fins a l'any 2015:

• El pla energètic de les Illes Balears tendrá el
caràcter i contendrá les determinacions que
exigeix la vigent Llei d'ordenació del territori
de les Illes Balers per als plans directors sec-
torials.

• D'acord amb les directrius comunitàries el
desenvolupament del sector energètic té uns
objectius generals principals:

sostenible tal com l'establert en el cinquè
programa de la Unió Europea, les implicad-
ons ambientals de les solucions energèti-
ques han de tenir una rellevància especial,
tot considerant endemés la importància que
té l'energia per al desenvolupament econò-
mic.

• La selecció d'opcions que es faci al Pla tendrá
en compte les següents consideracions:
-Potenciació dels recursos autòctons con-

vencionals i de les energies renovables.
-Implantació d'iniciatives referents a la mi-
Hora de l'eficiència energètica.
-Diversificació de les fonts de proveïment
energètic.
-Minimització de l'impacte en el medi ambi-
ent sense limitar el desenvolupament
socioeconòmic.

• Les opcions que presenti el Pla seran cohe-
rents amb les directrius comunitàries, amb
les orientacions a nivell estatal establertes
al Pla energètic nacional vigent, amb les ten-
dències d'altres regions europees similars i
amb les estratègies identificades al darrer
congrés mundial de l'energia.

- La competitivitat
- La garantia de subministrament
- La protecció del medi ambient

Les mesures energètiques tenen repercussions
en més d'una de les àrees esmentades, fins
i tot de vegades, contradictòries, la finalitat
principal d'una política energètica ha de ser
conciliar aquests objectius tot mantenint una
coherència raonable.

• D'acord amb el que s'acaba d'exposar l'ob-
jectiu principal del Pla serà assegurar el pro-
veïment energètic futur de les Illes Balears
en les més avantatjoses condicions econò-
miques i ambientals possibles.
El binomi energia i mediambient és indisso-
dable, i en el marc d'un desenvolupament
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Pla Mirall: Els ajuntaments han
presentat projectes per 44.000
milions

L'objectiu del Pla Mirall de rehabilitar les poblacions de les Illes i el seu
entorn natural ha tengut una bona resposta als municipis. Medi Ambient i
Turisme es reparteixen quasi mil sol·licituds. D'altra banda, Palma i Alcúdia
han signat un conveni amb el Govern per rehabilitar els nuclis històrics.

ONA

Un total de 910 projectes ha rebut el Govern balear per ser
inclosos en el Pla Mirall que, en opinió del president Matas, és
la gran aposta de la Comunitat Autònoma per als pròxims anys
amb la finalitat de mantenir actiu el sector de la construcció
sense consumir més territori. La suma de les inversions sol-
licitados és de 44.000 milions de pessetes, 27.300 per a pro-
jectes relacionats amb Medi Ambient i la resta amb Turisme,
conselleria per a la qual les propostes d'embelliment que al-
tres anys es limitaven a zones turístiques ara també abasten
pobles de l'interior.

Els projectes de Medi Ambient, incloses actuacions de millo-
ra urbana, són 680. Palma és el que més n'ha presentat, quasi
una tercera part del total, seguit de Calvià i Alcúdia. Altres
municipis, com Sant Llorenç, Manacor, Santa Margalida, Muro
0 Pollença també superen els mil milions.

D'altra banda , els baties de Palma, Joan Fageda i d'Alcúdia,
Miquel Ramis, han signat un conveni amb la Conselleria de
Foment per dur a terme projectes de rehabilitació dels nuclis
històrics. Palma preveu una inversió de 1.200 milions per a
diferents projectes de sa Gerreria, sa Calatrava, es Jonquet i
el Puig de Sant Pere, mentre que Alcúdia disposarà de 150
milions per continuar el pla de rehabilitació de cases a l'interi-
or del recinte emmurallat.

Igualment Alcúdia ha passat a formar part dels plans d'excel-
lència turística que finança l'Administració central i que fins
ara s'havien limitat a Mallora al terme municipal de Calvià.
Alcúdia creu que aquesta declaració possibilitarà l'adequació
per als vianants a la primera línia del port i el sanejament dels
canals.

El turisme, un sector europeu de futur la competència a Europa fa que la fixació de
preus sia un terme de gran interès.

Per tot aixó la Comissió Europea ha establert
unes àrees de gestió dirigides a les empreses
en relació a la informació, comunicació, forma-
ció, col·laboració en grups de màrqueting i en el
desenvolupament de noves infraestructures re-
lacionades amb el turisme.

El turisme és un servei econòmic de primera instància. Tant pel volum de negoci com per
la creació de llocs de feina és un dels motors de la Unió Europea. Així es reconeix en el
Tractat de Maastricht, que a l'article tres, diu que s'han de preveure mesures dins l'àmbit
turístic a causa de la gran repercussió econòmica que ha tengut el sector a les darreres
dècades.

CENTRE BALEARS EUROPA DESTINACIONS TURÍSTIQUES A EUROPAcom a generadora d'avantatges en costos i preus
per a les grans empreses a costa de proveïdors
i serveis més petits. Tot plegat incideix en la con-
sideració de sector socialment estratègic per al
futur.

El sector d'allotjaments és, probablement, el
més important del turisme en termes de poten-
cial d'utilització addicional dels conceptes i la
tecnologia de gestió del rendiment empresarial:
un sector gran i molt segmentat. L'augment de

Dins del ventall de destinacions turístiques de
la Unió Europea (el noranta per cent dels turis-
tes europeus trien un país europeu) les més po-
pulars són França, Itàlia i Espanya, si bé el tu-
risme de Grècia i de l'Europa Oriental registra
increments importants. Aquest, però, és un mer-
cat amb contínua evolució, de manera que cal
preveure les tendències i aquestes, actualment,

indiquen que:
- Hi ha un increment de turistes cap
al nord.
- Es tendeix a evitar zones amb pro-
blemes mediambientals.
- S'incrementa el transport aeri en
detriment d'altres mitjans.
- Augmenta el nombre de turistes en-
tre els 45 i 59 anys.

AJUDES COMUNITÀRIES

La importància del turisme i el seu paper en el
desenvolupament regional és evident: els ingrés-
sos per turisme en els països comunitaris de la
Mediterrània suposaren l'any passat un creixe-
ment del 13'7 per cent. Endemés, cal dir que no
és una activitat aïllada, ja que afecta molts al-
tres sectors, des de l'agricultura i el medi am-
bient fins al transport, la qual cosa obliga a polí-
tiques coordinades. En qualsevol cas, és possi-
ble que el turisme sigui l'any dos mil el sector de
major activitat econòmica, com ho demostra el
fet que ja actualment ocupa més de deu milions
de persones a tota Europa i només a Espanya
els ingressos per turisme suposaren un creixe-
ment del 14'7 per cent.

EL TURISME I L'EMPRESA

L'expansió del turisme ha anat acompanyada
d'un creixement en el subministrament de ser-

veis turístics i, per tant, d'unes exigències i com-
petència cada vegada més fortes. En aquest
sentit la consolidació del sector es contempla

La Unió Europea dóna suport al de-
senvolupament turístic a través dels
seus objectius:

Platja de Palma
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Objectiu 1.- Ajuda a inversions i infraestructures, així com
aprofitament de recursos culturals i històrics (no és aplica-
ble a les Balears)

Les accions comunitàries s'integren en el FEDER, que apor-
ta el 86 per cent de les ajudes turístiques procedents dels Fons
Estructurals. També cal tenir presents els Fons de Cohesió
per a Espanya, Grècia, Irlanda i Portugal i, finalment, les ano-
menades iniciatives comunitàries, moltes de les quals poden
ser aplicades a les Balears. És el cas d' ENVIREG (per
disminuir la contaminació a zones costaneres), INTERREG (per
a foment de cooperació entre zones de frontera), LEADER (fo-
ment del desenvolupament local), LIFE (medi ambient),
CALIDOSCOPIO (promoció del coneixement de les diferents
cultures) i, finalment, els LEONARDO, SOCRATRES i JOVEN-
TUT PER EUROPA (ajudes a l'educació i a la formació).

Objectiu 2.- Millora de l'oferta d'equipament turístic i desenvo-
lupament d'activitats turístiques (aplicable a la zona del
Raiguer)

Objectius 5 B.- Promoció del turisme rural, conservació del
medi ambient en el marc del turisme rural, desenvolupa-
ment d'infraestructures d'allotjament en el medi rural (apli-
cable a Menorca, Eivissa-Formentera i els municipis ma-
llorquins del Pla, de Tramuntana, excepció feta dels indo-
sos en el Raiguer, Campos, Sa Pobla i Artà).

Per a qualsevol Informació addicional podeu adreçar-vos al
Centre Balears Europa. Ramon Llull, 2. Palma. Telèfon:
711661. Fax 714681

Lq ínkíatíva privada (ontínua apostant pel Raiguer
Els empresaris del Raiguer s'han apuntat de bell nou al carro europeu i en només dos mesos ja han sol·licitat més de sis-cents milions de

pessetes en ajudes tramitades pel CDER. En el primer trienni d‘Objectiu-2, mil milions procedents dels Fons Europeus foren suficients per
generar una inversió privada de dotze mil milions. Ara s'espera superar aquesta marca i crear nous llocs de feina.

ONA

En només dos mesos,
març i abril, els empresa-
ris del Raiguer ja han de-
manat més de 600 milions
de pessetes de subvenció
per desenvolupar projec-
tes empresarials que con-
tinuïn la reactivado econò-
mica iniciada amb la pri-
mera etapa de l'Objectiu-
2. En el trienni 94-96 una

inversió pública de mil
cinc-cents milions de pes-
setes, entre Fons Europeu
i del Govern balear, va ge-
nerar una inversió privada
de dotze mil milions. El re-

sultat, per tant, no pot ser
més encoratjador des del
punt de vista econòmic, si
bé queda pendent l'assig-
natura de l'ocupació. Ma-
noio Pelarda, d'UGT, de-
clarava fa un any, en fer
balanç del primer període,
que rObjectiu-2 havia per-
més aturar la pèrdua cons-

tant de llocs de treball i que era el moment de crear-ne de nous.
Aquesta continua essent la principal assignatura pendent del

Raiguer. La presentació del segon Pla, juntament amb el pla
Produir del Govern, a Inca, va aconseguir omplir de gom a gom
la sala d'actes de la Casa de Cultura. Els empresaris estan
molt interessats, però els sindicalistes va abandonar l'encon-
tre decebuts a causa de l'escàs protagonisme donat als sindi-
cats en una qüestió que, segons ells, és vital per aspirar a un
desenvolupament social paral·lel a l'econòmic. El mateix pen-
sa EU que ha presentat diverses preguntes al Parlament so-
bre el funcionament del CDER (Centre per al Desenvolupa-

ment del Raiguer) que és l'organisme encarregat de gestionar
les ajudes comunitàries. Els diputats d'Esquerra Unida creuen
que el nombre d'aturats del Raiguer no ha deixat de créixer a
pesar de les inversions.O2
PRIMER BALANÇ POSITIUINFORMATIU DEL RAIGUER OBJECTIU 2

OCTUBRt

Per contra, la gerent del CDER es mostrava molt satisfeta
pel balanç del primer període que en la seva opinió no ofereix
dubtes i, sobretot, es manifestava esperançada cara al futur.
Creu que a mitjan termini el treball d'aquests anys proporcio-
narà els resultats que demanen els sindicats. El ressò de les
darreres campanyes exportadores del Raiguer, sobretot la in-
auguració d'una botiga de calçat balear a Houston (USA) i l'inici
de les negociacions amb una empresa japonesa, han animat
l'equip directiu que confia que ara sigui l'hora de la creació de
nous llocs de feina "més qualificats i més estables". L'aposta
per les noves tecnologies (el nou centre tecnològic d'Inca de-
pendrà del Parc Bit), per a la indústria agroalimentària i per a
la renovació del sector del calçat fan pensar a Antònia Ordines
que això és possible.

POLÍTICA DE CONSENS

w

/
12.000 milions per

dinamitzar el Raiguer
En menys de tres anys, s’han invertit 12.361.467.264 pta. a la comarca

Medicina
immunolò^ca
oer a tot el mc

El Raiguer,
s’ha activat?
Hcrti tet una enquesta a

vate cfUaqans dc ta co-

mstea per a unèlxw la
opin» sútxo ractv

vació econúfnca «

PaSuer. 6/7

Entrevista.
li) nna CvecMm genetai
tte Pronyioó Inausvia»
óel Qov«m ealc». Sia.
Rosa Groaba, ens parta
Oal que cs polcnciurà en
el P. Operatu dala p»ò
xuns 3 pàg. 3

per
a coDónet gIs

productes do la unitat
dC medicina immunoló^

gJea LaboUfc al poUgon
dC ConsefL póg. S Durant el pròxim trienni, el Raiguer pot rebre noves ajudes

des de Brussel·les que sumades a les línies ja obertes per la
Comunitat Autònoma permeten pensar que el Raiguer recupe-
rarà definitivament el paper d'eix industrial de Mallorca. En el
document on se sol·licitava la pròrroga de rObjectiu-2, els par-
tits polítics, patronals i sindicats firmants afirmaven que "havia
quedat demostrada l'existència d'una inquietud econòmica im-
portant, base fonamental per a qualsevol política de reconver-
sió (...) malgrat encara no s'ha pogut recollir el fruit d'aquestes
actuacions, ja que exigeixen un període de maduració superi-
or a la durada de la primera etapa".

Els firmants del document demanaven la participació de tots
els agents econòmics i socials en el comitè de seguiment del
Raiguer durant aquest pròxim període 1997-1999.

02, portaveu
de CDER
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Objectiu: convertir ei turisme
en una ciència

Tres esdeveniments varen coincidir a Palma durant el mes de maig.
La Comissió de les Nacions Unides per al desenvolupament soste-
nible a la Mediterrània, la reunió d'experts que treballa en Intourisme
i l'anunci de la creació d'un centre de recerca i desenvolupament
sobre turisme. En tots els casos les Balears demostren que també
volen liderar els estudis turístics.

ONA

La Comissió de les Nacions Unides, la reunió d'experts infor-
màtics i la visita oficial del director general d' I + D han servit
perquè les Illes manifestin la voluntat de liderar els estudis tu-
rístics a nivell europeu, és a dir, convertir el turisme en una
ciència. D'aquesta manera s'aspira a consolidar el prestigi d'un
model de desenvolupament que sovint ha estat menyspreat per
causes de vegades objectives, com és el deteriorament
mediambiental i els impactes culturals, però també per causes
absolutament subjectives: el turisme no té el mateix pretigi so-
cial d'altres sectors econòmics tot i que a Espanya supera el
deu per cent del producte interior brut.

Turisme, una ciència.
CENTRE DE RECERCA

Una missió que en el futur comptarà amb una institució ca-
paç de fer-li costat: un centre de recerca turística, que figura
dins del Pla de Qualitat del turisme balear i que el Govern
balear ha pactat amb la Direcció General d'Investigació i
Desenvolupament. Encara no hi ha pressupost ni data d'inici
de les obres, però ja se sap que aquest institut o centre tecno-
lògic s'ubicarà en el Parc Bit i que en el seu funcionament s'hi
hauran d'implicar les administracions, la Universitat i el sector
privat.

LES BALEARS I EGIPTE

INTOURISME, TURISME PER INTERNET
A les Balears, aquest percentatge és molt superior -fins a vuit

vegades superior- de manera que la consolidació del model
passa pel seu reconeixement social i, d'una manera molt espe-
cial, per l'adopció de tècniques que assegurin una harmonia
entre el desenvolupament i la utilització dels recursos naturals.
En aquest sentit la Comunitat Autònoma de les Illes Balears i
Egipte encapçalaran un grup de treball sorgit a la darrera reu-
nió de la Comissió de les Nacions Unides per al desenvolupa-
ment a la Mediterrània celebrada a Palma, la qual cosa equival
a dir que des de les Balears s'haurà de fer el seguiment turístic
del futur per encàrrec de l'ONU.

Finalment, cal parlar d'Intourisme, un programa per a Internet
que agrupa més d'una vintena de regions europees, l'objectiu
del qual és la informació i comercialització dels diferents pro-
ductes turístics. D'aquesta manera, tal com ja succeí amb l'an-
tecessor d'Intourisme, Mintour, les Balears lideren un projec-
te d'abast continental, la qual cosa permet al sector turístic
una posició d'avantatge respecte als seus competidors. Un
projecte que està subvencionat per la Unió Europea amb prop
de mil milions de pessetes.

Colonya, Caixa de Pollença, celebra TAssemblea General
A més de la memòria, balanç i compte

de resultats de íentitat referits a Texerci-
ci 1996, els quals s'aprovaren per una-
nimitat, es donà compte de l'activitat
desenvolupada per la Fundació Guillen
Cifre de Colonya, gestora de l'obra be-
nèfica i social de Colonya des de l'any
1991. Hi destaquen actes que han tengut
gran ressò, com el lliurament del Premi
Guillen Cifre de Colonya, celebrat en-
guany al Palau Solleric de Palma o les
col·laboracions mantingudes amb insti-
tucions com la Universitat de les Illes Ba-
lears o els ajuntaments on és present
Colonya a través de les seves oficines.

Colonya Caixa Pollença celebrà el
passat dia 9 de maig la reunió de
ÍAssamblea General en la qual s'apro-
varen els comptes relatius a Texercici
de 1996. Les xifres aconseguides si-
tuen l'entitat en el grup més destacat
del sector financer, quanta creixement
relatiu d'inversions crediticios i de re-

cursos aliens. El balanç total és de
16.014 milions de pessetes, amb
14.474 milions en recursos aliens,
9.928 en inversions crediticios i un

benefici de 170 milions, la qual cosa
ha representat un 53% més de benefi-
ci que a 1995.
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Els consumidors de les Illes confien en el futur

L'índex de confiança dels consumidors de les Balears és dels més alts de la
Unió Europa, segons es desprèn de l'estudi que per segon any consecutiu ha
realitzat Sa Nostra. Es tracta d'un índex que reflecteix l'estat d'ànim de l'eco-
nomia des de la percepció dels consumidors i que, per tant, és de gran utilitat
per preveure l'evolució del consum en els pròxims mesos.

en els mateixos criteris que s'apliquen a la Unió Europea, de
manera que les comparances són totalment significatives. Mit-
jançant una enquesta, que en aquest cas ha fet GADESO a
800 famílies de les Illes, s'obté una xifra que va de més a menys
cent. A Mallorca el resultats donaren un més dos, a Menorca
un menys 10 i a Eivissa un menys 1.

Des del punt de vista de l'anàlisi econòmica, la confiança és
el resultat de la percepció que existeixen factors econòmics
que aconsellen augmentar el consum. Contràriament, la des-
confiança és el resultat de la percepció que s'ha de disminuir o
mantenir el consum. La confiança es basa, en definitiva, en
l'avaluació que els consumidors fan de la seva situació econò-
mica general, en els darrers dotze mesos i en el present i de
l'opinió que tenen sobre la disposició actual de la gent a fer
grans compres.

En aquest sentit, segons els estudis realitzats, la posició de
Mallorca és més favorable que la d'Eivissa, per bé que les dues
són similars. En canvi, la posició de Menorca apareix endarre-
rida respecte de les altres illes. En general els factors de con-

fiança són el sosteniment del ritme de creixement econòmic,
l'augment de l'ocupació, la reducció de l'atur, el control de la
inflació, la reducció del dèficit públic, la reducció dels interes-
sos, el clima social de negociació i entesa, entre d'altres. So-
bretot cal constatar la sensació que els preus gaudeixen d'es-
tabilitat, la qual cosa fa que la gent no tengui presses per fer
grans compres si bé finalment aquesta situació desembocarà
en una major programació de les compres i, en conseqüència,
en una estabilitat que beneficiarà en línies generals el comerç.

ONA

El nivell de confiança dels consumidors de les Illes Balears
se situa en cinquena posició dins del conjunt de la Unió Euro-
pea, només per darrera d'Irlanda, Dinamarca, Holanda i el
Regne Unit, que són els únics països que registren un índex
positiu. I el que és més important; entre setembre de 1996 i
març d'enguany aquesta confiança ha experimentat una millo-
ra significativa de vuit punts. Tot això fa pensar que objectiva-
ment els consumidors de les Illes perceben que l'economia
encara millorarà més i, per tant, que el consum acabarà ani-
mant-se. Una percepció a la qual ajuda la perspectiva d'una
nova bona temporada turística.

L'índex de confiança, una anàlisi que els serveis d'estudi de
Sa Nostra realitzen periòdicament des de l'any passat, es basa

ÍNDEX DE CONFIANÇA
DELS CONSUMIDORS

(Unió Europea)
Setembre Març Diferències

1996 1997 març/setembre
Mallorca 9-7 2

Palma 9-6 3

Part forana 1 8-7

Menorca 2-12 -10

Eivissa/Formen. -6 -1 5

Balears 8-7 1

Font: Sa Nostra
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apren a consumir
Quan compres qualsevol cosa, obres un grifó,
encens el llum, utíltees el cotxe o mescles el vidre
amb els fems... consumeixes recursos naturals.

Uns recursos que — no ho hem d'oblidar— són
limitats i l'única font del benestar que avui gaudim.
Per això, no t'enganis. Cal obrir bé els ulls i millorar
els hàbits de consum: no malgastar i informar-nos
bé abans de comprar —coneixent i exigint els
drets i deures que ens pertoquen— i, sobretot, fer
un ús responsable dels recursos naturals i no tudar
ni contaminar una gota d'aigua, una gota d'eneigia,
una gota d'illa...

Tot plegat és un nou projecte, una nova mirada,
oberta i serena, que repercutirà directament en
un futur de més salut i qualitat de vida per a tots.

Aprèn a consumir.

GOVERN BALEAR
Conselleria de Sanitat i Consum



jistam
al vostre costat

A diari. Dia i nit.

Aplicant tecnologia
innovadora,

competitiva
i respectant '

el medi ambient,

amb decisió de servei

a la Comunitat Balear.


